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Αυτοί είναι οι 
«πρώτοι πολίτες» στους 
66 Δήμους της Αττικής

14ο ΦΟΡΟΥΜ 
ΑΥΤΟΔΙΟΙΚΗΣΗΣ 

ΤΗΣ ΕΝ.Δ.Α. 
ΣΤΗΝ ΑΙΓΙΝΑ

• Αποκεντρωμένη Διοίκηση Αττικής
• Ινστιτούτο Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
• ΣΒΑΠ

ΔΗΜΟΙ:  Αλίμου, Βάρης-Βούλας 
- Βουλιαγμένης, Kηφισιάς, 
Λυκόβρυσης - Πεύκης, 
Παλαιού Φαλήρου, Σαρωνικού

ΤΕΥΧΟΣ 45 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΣ - ΝΟΕΜΒΡΙΟΣ 2023 

ΠΕΡΙΟΔΙΚΗ ΕΚΔΟΣΗ ΤΗΣ ΕΝΩΣΗΣ ΔΗΜΑΡΧΩΝ ΑΤΤΙΚΗΣ

«Στον απόηχο των 
αυτοδιοικητικών εκλογών»

Οι νέοι, οι παλιοί... και οι επιστροφές! 

2023

ΚΑΛΕΣ ΠΡΑΚΤΙΚΕΣΑφιέρωμα
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«Στον απόηχο των αυτοδιοικητικών 
εκλογών»

Αφιέρωμα Δημοτικές Εκλογές 2023

Οι νέοι, οι παλιοί... και οι επιστροφές!  

Αφιέρωμα: 14ο ΦΟΡΟΥΜ ΑΥΤΟΔΙΟΙΚΗΣΗΣ 
ΕΝ.Δ.Α. – Π.Ε.Δ.Α. ΣΤΗΝ ΑΙΓΙΝΑ

Οδική ασφάλεια και Τοπική Αυτοδιοίκηση

Απόδραση της ΕΝ.Δ.Α στη Μάνη

Αποκεντρωμένη Διοίκηση Αττικής

Ινστιτούτο Τοπικής Αυτοδιοίκησης 

Δήμος Αλίμου

Δήμος Βάρης Βούλας Βουλιαγμένης

Δήμος Κηφισιάς

Δήμος Λυκόβρυσης Πεύκης

Δήμος Σαρωνικού

Δήμος Παλαιού Φαλήρου

ΣΒΑΠ

19 εικαστικές εκθέσεις με πείσμα
 και όνειρο στον Δήμο Αλίμου

Καλές Πρακτικές

Περιεχόμενα



ΣΗΜΕΙΩΜΑ ΤΟΥ ΕΚΔΟΤΗ 

«Στον απόηχο των 
Αυτοδιοικητικών εκλογών» 

Όπως επιβεβαίωση του κανόνα ήταν ότι Δή-
μαρχοι που παράγουν πραγματικό έργο 
και είναι κοντά στους Δημότες ανταμείβο-
νται με την επανεκλογή τους και μάλιστα με 

θριαμβευτικά ποσοστά της τάξεως του 70 και πλέον τοις 
εκατό.

Έκπληξη ήταν, η ήττα σε κάποιους Δήμους, όπου 
κατά κοινή ομολογία, οι Δήμαρχοι ήταν απόλυτα επιτυ-
χημένοι, όμως έχασαν, αφού πολλές φορές η μακρόχρο-
νη θητεία κουράζει τους Δημότες που αναζητούν το νέο.

Επιβεβαιώσεις αλλά και εκπλήξεις έκρυβαν οι αυτοδιοικητικές εκλογές του Οκτωβρίου. 
Κοιτάζοντας τα αποτελέσματα στην Αττική το ποσοστό ανανέωσης κατά 50%  περίπου στους 

66 Δήμους επαναλήφθηκε και σ’ αυτές τις εκλογές όπως και στις περισσότερες από τις 
τελευταίες. Έτσι 27 Δήμαρχοι εκλέγηκαν από την Α΄  Κυριακή και άλλοι 4 από την δεύτερη 

αφού είχαν αγγίξει το ποσοστό του 40% στην πρώτη.
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Στις 4 Δεκεμβρίου 
η Περιφέρεια 

Αττικής, η Ένωση 
Δημάρχων Αττικής 

και η Π.Ε.Δ.Α. 
θα παραθέσουν 

δεξίωση προς τιμή 
των εκλεγέντων 

Δημάρχων - Στις 11 Δεκεμβρίου 
στα Βραβεία 

Αυτοδιοίκησης, 
ένα θεσμό πλέον 

που γίνεται για 10η 
χρονιά θα τιμηθούν 
και φέτος Δήμαρχοι 

και πρόσωπα που 
προσέφεραν στον 

θεσμό και στο 
Κοινωνικό σύνολο 

Σ’ αυτούς τους Δήμους πρόσωπα 
νεότερης ηλικίας που κατά πλειο-
ψηφία ήταν στη θέση της Αξιωμα-
τικής Αντπολίτευσης, έτυχαν της 
εμπιστοσύνης των πολιτών, αφού 
παρουσιάσθηκαν διαβασμένοι στα 
προβλήματα του Δήμου, με προτά-
σεις λύσεων (που μένει να επαλη-
θευτούν) στα προγράμματά τους.

Ο αριθμός των γυναικών Δημάρ-
χων έμεινε και πάλι σε χαμηλά πο-
σοστά, επιβεβαιώνοντας ένα φαι-
νόμενο, τα αίτια του οποίου έχουν 
αναλυθεί σε πρόσφατο Φόρουμ της  
Ένωσής μας.

Πανελλαδικά οι «εκπλήξεις» του 
δεύτερου γύρου τόσο στους μεγά-
λους Δήμους όσο και στις Περιφέρει-
ες έδειξαν ότι οι πολίτες δεν θέλουν 
χειραγώγηση της ψήφου τους και 
κυρίως αλαζονικές συμπεριφορές.

Σε κάθε περίπτωση η πενταε-
τής πλέον θητεία και η ενισχυμένη 
αναλογική που ίσχυσαν σ’ αυτές τις 
εκλογές, με τα 3/5 πλέον των Δη-
μοτικών Συμβουλίων να στελεχώ-
νονται από τους Συμβούλους του 
Δημάρχου, ανεβάζει ψηλά τον πήχη 
των προσδοκιών των πολιτών. Αφού 
και επαρκής χρόνος υπάρχει για 
ωρίμανση και εκτέλεση έργων αλλά 
και τα στρεβλά ως προς την κυβερ-
νησιμότητα, της απλής αναλογικής, 
εκλείπουν με το νέο σύστημα εκλο-
γής. 

Από την άλλη πλευρά ο μεγάλος 
αριθμός υποψηφίων συμβούλων σε 
σχέση με τον μειωμένο αυτών που 
εξελέγησαν, αφήνει αναξιοποίητους 
πολλούς και άξιους συμπολίτες μας 
που θέλουν να προσφέρουν στην 
τοπική τους κοινωνία.

Η κατάργηση των Νομικών  
Προσώπων των Δήμων και η εν-
σωμάτωσή τους στις υπηρεσίες του 
Δήμου επίσης στερεί την Αυτοδιοί-
κηση, από εθελοντές Δημότες που 
στελέχωναν τα Διοικητικά Συμβού-
λια παρέχοντας σημαντικό έργο, επι-
κουρικά στο ανεπαρκές σε αριθμό 
προσωπικό των Δήμων.

Θα πρέπει οι Δήμαρχοι, με ομάδες 
εργασίας και επιτροπές να εντάξουν 
στο δυναμικό του Δήμου τους, με τη 
μορφή του εθελοντισμού, αυτούς 
τους Δημότες που πολλοί εξ’ αυτών 
έχουν τις δεξιότητες και την θέληση 
να προσφέρουν σημαντικές υπηρε-
σίες.

Έκπληξη ήταν και η επανεκλογή 
κάποιων Δημάρχων, μετά από πολύ-
χρονη απουσία τους από τον θώκο 
του Δημάρχου, που προφανώς άφη-
σαν σπουδαίο έργο κατά την πρώτη 
περίοδο της θητείας τους, ώστε να 
τους ξαναεμπιστεύονται οι Δημότες.

Δεν έλειψαν ως συνήθως και 
τα «ψεύτικα λόγια τα μεγάλα» στα 
Προγράμματα κάποιων υποψηφίων, 
σε μικρό όμως πλέον βαθμό, αφού 
οι Δημότες είναι πλέον υποψιασμέ-
νοι στις «κούφιες» υποσχέσεις.

Είναι σίγουρο όμως ότι αυτοί οι 
λίγοι, δεν θα μακροημερεύσουν ως 
Δήμαρχοι, εάν όσα έταξαν αποδει-
χθούν στην πράξη «φρούδες ελπί-
δες».

Τέλος η εκλογή στην Περιφέ-
ρεια Αττικής και μάλιστα από την 
πρώτη Κυριακή ενός «δικού μας αν-
θρώπου», επί 3 θητείες Δημάρχου 
Βύρωνα, του Νίκου Χαρδαλιά δίνει 
την ελπίδα, ότι έχοντας την γνώση 
των προβλημάτων των Δήμων και 
του έργου των Δημάρχων, ο νέος 
Περιφερειάρχης, θα συμβάλει με 
την δίκαιη κατανομή έργων στους 
Δήμους, στην Κοινωνική Συνοχή και 
την πληρότητα των υποδομών στο 
σύνολο της Αττικής. Συνεχίζοντας 
και το έργο του προκατόχου του 
Γιώργου Πατούλη.

Η  Ένωση Δημάρχων Αττικής και 
εγώ προσωπικά ευχόμαστε καλή θη-
τεία στους εκλεγέντες Δημάρχους 
και πλούσιο έργο για τους Δημότες 
τους.

Ο Πρόεδρος της ΕΝ.Δ.Α.
Παύλος Καμάρας
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Αυτοί είναι οι «πρώτοι πολίτες» 
στους 66 Δήμους της Αττικής 

Οι φετινές αυτοδιοικητικές εκλογές που διεξήχθησαν στις 8 (Α’ γύρος) και 15 (Β΄γύ-

ρος) Οκτωβρίου σημαδεύτηκαν από πολλές ανατροπές,  ανέδειξαν νέα πρόσωπα 

στη θέση της δημοτικής αρχής αλλάζοντας το τοπίο που ξέραμε μέχρι σήμερα. 

Ωστόσο, υπήρξαν και εν ενεργεία Δήμαρχοι που κέρδισαν την εμπιστοσύνη των πολιτών 

για ακόμη μία φορά και μάλιστα με σαρωτικά ποσοστά. Έτσι λοιπόν, όλοι οι νέοι δήμαρχοι 

θα αναλάβουν καθήκοντα την 1η Ιανουαρίου 2024 και η θητεία τους θα λήξει την 31η Δε-

κεμβρίου 2028. 

ΔΗΜΟΤΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ 2023 

Μίχος Λάμπρος 
Δήμαρχος Αγίας Βαρβάρας 

Τσίρμπας Γεώργιος-Σταύρος 
Δήμαρχος Αγίων Αναργύρων – 

Καματερού 

Μυλωνάκης Ιωάννης 
Δήμαρχος Αγίας Παρασκευής 

Αναστασίου Δημήτριος 
Δήμαρχος Αγκιστρίου 

Μαμαλάκης Στυλιανός 
(Στέλιος) 

Δήμαρχος Αγίου Δημητρίου 

Δούκας Χρυσόστομος (Χάρης) 
Δήμαρχος Αθηναίων 
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Σκλαβούνος Λάμπρος 
Δήμαρχος Αιγάλεω 

Αμπατζόγλου Θεόδωρος 
Δήμαρχος Αμαρουσίου 

Κωνσταντέλλος Γρηγόριος 
Δήμαρχος  Βάρης – Βούλας – 

Βουλιαγμένης  

Μαρκόπουλος Γεώργιος 
Δήμαρχος Γαλατσίου

Κονδύλης Ανδρέας 
Δήμαρχος Αλίμου 

Βρεττός Σπυρίδων 
Δήμαρχος Αχαρνών 

Σωτηρόπουλος Αλέξιος 
Δήμαρχος Βύρωνος 

Τσιλίφης Νικόλαος
 Δήμαρχος Δάφνης Υμηττού 

Ζορμπάς Ιωάννης 
Δήμαρχος Αίγινας 

Ηλίας Ιωάννης 
Δήμαρχος Ασπροπύργου 

Πισιμίσης Ιωάννης
 Δήμαρχος Βριλησσίων 

Παπανικολάου Γεώργιος 
Δήμαρχος Γλυφάδας 
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Μαϊχοσογλου Αικατερίνη 
(Κατερίνα) 

Δήμαρχος Διονύσου 

Καφατσάκη Βλάχου Σταματία 
(Τίνα) 

Δήμαρχος Ζωγράφου 

Αλεβίζου - Κουκουβίνου 
Ανδριάνα 

Δήμαρχος Ιλίου 

Βρεττάκος Χρήστος
 Δήμαρχος Κερατσινίου – 

Δραπετσώνας 

Κωνσταντάτος Ιωάννης 
Δήμαρχος Ελληνικού – 

Αργυρούπολης 

Μπάμπαλος Νικόλαος
Δήμαρχος Ηρακλείου

Ασκούνης Κωνσταντίνος 
Δήμαρχος Καλλιθέας 

Χουρσαλάς Νικόλαος
 Δήμαρχος Κορυδαλλού 

Γεωργόπουλος Γεώργιος 
Δήμαρχος Ελευσίνας 

Ψυρρόπουλος Ευστάθιος 
Δήμαρχος Ηλιουπόλεως 

Σταμέλος Ηλίας 
Δήμαρχος Καισαριανής 

Ξυπολυτάς Βασίλειος 
Δήμαρχος Κηφισιάς 

ΔΗΜΟΤΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ 2023 
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Κιούσης Δημήτριος 
Δήμαρχος Κρωπίας 

Ψυχάλης Μάριος Γεώργιος 
Δήμαρχος Λυκόβρυσης – 

Πεύκης 

Αλλαγιάννης Κωνσταντίνος 
Δήμαρχος Μαρκοπούλου 

Μεσογαίας 

Ευθυμίου Ανδρέας 
Δήμαρχος Μοσχάτου – Ταύρου 

Λουκάς Δημήτριος 
Δήμαρχος Λαυρεωτικής 

Τσίρκας Στέργιος 
Δήμαρχος Μαραθώνος 

Σαραούδας Ευστράτιος 
Δήμαρχος Μεταμορφώσεως 

Κουτελάκης Γεώργιος 
Δήμαρχος Νέας Σμύρνης 

Χαρχαλάκης Ευστράτιος 
Δήμαρχος Κυθήρων 

Δρίκος Αρμόδιος Δήμαρχος 
Μάνδρας – Ειδυλλίας 

Μαργέτης Παναγιώτης 
Δήμαρχος Μεγαρέων 

Μανούρης Παναγιώτης 
Δήμαρχος Νέας Ιωνίας 

9                                                        Ο Δήμαρχος της Αττικής



Τομπούλογλου Ιωάννης 
Δήμαρχος Νέας Φιλαδέλφειας 

– Νέας Χαλκηδόνας 

Φωστηρόπουλος Ιωάννης 
Δήμαρχος Παλαιού Φαλήρου 

Μώραλης Ιωάννης
 Δήμαρχος Πειραιώς 

Παχατουρίδης Ανδρέας 
Δήμαρχος Περιστερίου 

Μάδης Ισίδωρος 
Δήμαρχος Παιανίας 

Αποστολόπουλος Ηλίας
 Δήμαρχος Παπάγου – 

Χολαργού 

Λαγουδάκος Ιωάννης 
Δήμαρχος Περάματος 

Κουτουζής Γεώργιος
 Δήμαρχος Πόρου 

Μαραγκάκης Κωνσταντίνος 
Δήμαρχος Νίκαιας – Αγίου 

Ιωάννη Ρέντη 

Αηδόνης Χρήστος 
Δήμαρχος Παλλήνης 

Κοσμοπουλου Αναστασία 
(Νατάσσα) Δήμαρχος Πεντέλης 

Σίμος Ευάγγελος 
Δήμαρχος Πετρουπόλεως 

ΔΗΜΟΤΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ 2023 
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Τσεβα Μηλα Δήμητρα 
Δήμαρχος Ραφήνας – 

Πικερμίου 

Μάρκου Δημήτριος 
Δήμαρχος Σπάτων – Αρτέμιδος 

Κουκουδάκης Γεώργιος 
Δήμαρχος Ύδρας 

Σελέκος Μιχαήλ 
Δήμαρχος Χαϊδαρίου 

Παπαχρήστου Δημήτριος 
Δήμαρχος Σαρωνικού 

Μούγιος Αναστάσιος 
Δήμαρχος Τροιζηνίας – 

Μεθάνων 

Παππούς Χρήστος 
Δήμαρχος Φυλής 

Γιασημάκης Γεώργιος
 Δήμαρχος Ωρωπού 

Παναγόπουλος Γεώργιος 
Δήμαρχος Σαλαμίνας 

Φραγγιά Ευγενία 
Δήμαρχος Σπετσών 

Μπονάτσος Χαράλαμπος 
Δήμαρχος Φιλοθέης – Ψυχικού 

Ρούσσος Συμεών (Σίμος) 
Δήμαρχος Χαλανδρίου 

11                                                        Ο Δήμαρχος της Αττικής



Οι νέοι, οι παλιοί... και οι επιστροφές!  
ΔΗΜΟΤΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ 2023

Με ανατροπές και πολύ μεγάλες εκπλήξεις συνοδεύ-
τηκαν οι δημοτικές εκλογές 2023, ενώ όπως όλα 
έδειξαν σημαντικό ρόλο έπαιξε η αυξημένη αποχή. 

Σε άλλους δήμους, από τους 66 της Αττικής,  οι πολίτες απο-
φάσισαν από την πρώτη εκλογική μάχη και δεν χρειάστηκε 
οι δημότες να προσέλθουν ξανά στις κάλπες. Αντίθετα, σε 
άλλους ο δημαρχιακός θώκος κρίθηκε στον β΄γύρο των 
εκλογών. 
Περίπατο έκαναν στον πρώτο γύρο των Αυτοδιοικητικών 
εκλογών αρκετοί υποψήφιοι δήμαρχοι, οι οποίοι συγκέ-
ντρωσαν υψηλά ποσοστά κερδίζοντας άνετα τους αντιπά-
λους τους.

Οι Δήμαρχοι της «πρώτης Κυριακής» 
που σάρωσαν σε ποσοστά
Στον δήμο Γλυφάδας ο νυν δήμαρχος Γεώργιος Παπανικο-

λάου επανεξελέγη με 83,75%  το υψηλότερο ποσοστό που ση-
μειώθηκε σε δήμο της Περιφέρειας Αττικής. 

Επίσης, στο δήμο Φυλής, ο νυν δήμαρχος Χρήστος Παπ-
πούς βγήκε πανηγυρικά από τον α΄ γύρο με 80, 55%. Στο 
δήμο Περιστερίου, ο Ανδρέας Παχατουρίδης κέρδισε άνετα 
μια ακόμη θητεία συγκεντρώνοντας 77.74%. Στον δήμο Γα-
λατσίου  ο Γεώργιος Μαρκόπουλος επανεξελέγη με 72.92%. 
Στη Βάρη-Βούλας-Βουλιαγμένη ο Γρηγόρης Κωνσταντέλος 
επικράτησε με 71.51%, εξασφαλίζοντας μια ακόμη θητεία. 
Στον δήμο Ελληνικού-Αργυρούπολης, Ιωάννης Κωνσταντά-
τος επανεξελέγη με 72.94%. Στον δήμο Αχαρνών, ο Σπυρίδων 
Βρεττός  επανεξελέγη με 70.75%. Στο δήμο Πειραιά ο Ιωάννης 
Μώραλης, εξασφάλισε μια ακόμη θητεία, συγκεντρώνοντας 
69.89%. Στην Αίγινα ο Ιωάννης Ζορμπάς βγήκε με 69.71%. Στη 
Λαυρεωτική ο Δημήτρης Λουκάς κέρδισε με  64.89%.

Ποια είναι τα «πρωτάκια» στην Αττική
Ήττα εν ενεργεία δημάρχων της Αττικής έβγαλε ο δεύτερος 

γύρος των αυτοδιοικητικών εκλογών ως συνέπεια , μεταξύ άλ-
λων και της αποχής των πολιτών που κλήθηκαν να οδηγηθούν 
στις κάλπες για 4η φορά μέσα λίγους μήνες.

Στις 21 από τις συνολικά 29 αναμετρήσεις που έγιναν σε 
Δήμους της Αττικής (β’γύρο) συμμετείχαν νυν δήμαρχοι και 
κατάφεραν να επανεκλεγούν μόλις 4. Ενώ κάποιοι είχαν ήδη 
καταφέρει να εκλεγούν από την πρώτη Κυριακή με υψηλά πο-
σοστά. 

Συγκεκριμένα στην Αττική εκλέχθηκαν για πρώτη φορά: 
Στον Δήμο Αγίας Παρασκευής ο Μυλωνάκης Ιωάννης 
Στον Δήμο Αγίου Δημητρίου Μαμαλάκης Στυλιανός (Στέλιος) 
Στον Δήμο Αθηναίων Δούκας Χρυσόστομος (Χάρης) 
Στον Δήμο Αιγάλεω Σκλαβούνος Λάμπρος 
Στον Δήμο Ασπροπύργου Ηλίας Ιωάννης 
Στον Δήμο Βριλησσίων Γιάννης Πισιμίσης
Στον Δήμο Βύρωνος Σωτηρόπουλος Αλέξιος 
Στον Δήμο Δάφνης – Υμηττού Τσιλίφης Νικόλαος 
Στον Δήμο Διονύσου Μαϊχόσογλου Αικατερίνη (Κατερίνα) 
Στον Δήμο Ηλιουπόλεως Ψυρρόπουλος Ευστάθιος 
Στον Δήμο Ιλίου Αλεβίζου Κουκουβίνου Ανδριάνα 
Στον Δήμο Κηφισιάς Βασίλης Ξυπολητάς
Στον Δήμο Μεγαρέων Μαργετης Παναγιώτης 68,09
Στον Δήμο Νέας Ιωνίας Μανούρης Παναγιώτης 
Στον Δήμο Νίκαιας – Α.Ι.Ρέντη Κώστας Μαραγκάκης
Στον Δήμο Ραφήνας – Πικερμίου Τσεβά Μηλά Δήμητρα 
Στον Δήμο Σαρωνικού Παπαχρήστου Δημήτριος 
Στον Δήμο Σπετσών Ευγενία Φραγγιά
Στον Δήμο Φιλοθέης – Ψυχικού Μπονάτσος Χαράλαμπος 

Γιώργος Παπανικολάου 
Δήμαρχος Γλυφάδας 

Γιώργος Μαρκόπουλος
Δήμαρχος Γαλατσίου 

Χρήστος Παππούς 
Δήμαρχος Φυλής 

Γρηγόρης Κωνσταντέλλος 
Δήμαρχος Βάρης-Bούλας-Bουλιαγμένης 

Ανδρέας Παχατουρίδης
Δήμαρχος Περιστερίου 

Γιάννης Κωνσταντάτος
Δήμαρχος Ελληνικου Αργυρούπολης
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Οι Δήμαρχοι που έκαναν 
«come back» στο δημαρχιακό θώκο!

Η υποστηριζόμενη από το ΚΚΕ πα-
ράταξη «κέρδισε» τρεις δήμους 
στην Αττική. Συγκεκριμένα, τον 
δήμο Πετρούπολης όπου εκλέχθη-
κε δήμαρχος ο Βαγγέλης Σίμος, τον 
δήμο Χαϊδαρίου όπου εκλέχθηκε ο 
Μιχάλης Σελέκος και τον δήμο Και-
σαριανής που αναδείχθηκε δήμαρ-
χος ο Ηλίας Σταμέλος. Οι τρεις νέοι 
δήμαρχοι ήταν «πρώτοι πολίτες» 
των πόλεων τους κατά τη θητεία 
2014-2019.  

Γιάννης Λαγουδάκος 
νέος Δήμαρχος Περάματος 
Επέστρεψε μετά από 17 
χρόνια ολόκληρα χρόνια 
στον Δήμο Περάματος ο 
Γιάννης Λαγουδάκος. Έθεσε 
υποψηφιότητα και εξελέγη 
για πρώτη φορά Δήμαρχος 

Περάματος Αττικής το 2002, σε ηλικία μόλις 31 ετών.  Ο Γιάν-
νης Λαγουδάκος με οικογενειακή καταγωγή από τη Λακωνία, 
γεννήθηκε το 1971 στο Πέραμα, όπου μεγάλωσε και κατοικεί 
μόνιμα. Είναι πτυχιούχος Πολιτικής Επιστήμης και Διεθνών 
Σπουδών του Παντείου Πανεπιστημίου, έχει πραγματοποιήσει 
μεταπτυχιακές σπουδές στην Οργάνωση Μονάδων Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης και στην Εφαρμοσμένη Ψυχολογία και εργάζε-
ται ως μόνιμος ανώτερος δημόσιος υπάλληλος. 

Κώστας Ασκούνης
νέος Δήμαρχος Καλλιθέας
Άνετη ήταν η επικράτηση του Κώ-
στα Ασκούνη στο Δήμο Καλλιθέας, 
πετυχαίνοντας την εκλογή του από 
την Α’ Κυριακή, με ποσοστό 46,05%. 
Στην άνοδο αυτή του Κώστα Ασκού-
νη έπαιξε σημαντικό ρόλο η στήριξη 
δύο κομμάτων, του ΠΑΣΟΚ και του 
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και η δυναμική αντιπο-
λίτευση που άσκησε.

Γιώργος Κουτελάκης 
νέος Δήμαρχος Ν. Σμύρνης
Στον «τιμόνι» του Δήμου 
Νέας Σμύρνης επιστρέφει 
μετά από περίπου 13 χρόνια 
ο Γιώργος Κουτελάκης. Υπεν-
θυμίζεται ότι ο Γιώργος Κου-
τελάκης έχει διατελέσει για 
τρεις τετραετίες Δήμαρχος 
Νέας Σμύρνης, από το 1998 
έως το 2010.

Τίνα Καφατσάκη 
νέα Δήμαρχος Ζωγράφου
Νέα δήμαρχος στον δήμο Ζωγρά-
φου είναι η Τίνα Βλάχου Καφατσάκη, 
η οποία νίκησε στον δεύτερο γύρο 
των δημοτικών εκλογών κόντρα 
στον απερχόμενο δήμαρχο, Βασίλη 
Θώδα. Η κ. Καφατσάκη διετέλεσε δή-
μαρχος Ζωγράφου κατά την περίοδο 
2014-2019. Έξι γυναικείες παρουσί-
ες περιλαμβάνει η λίστα με τους 66 
εκλεγμένους δημάρχους της Αττικής, 
όπως αυτή προέκυψε μετά τις αυτο-
διοικητικές εκλογές της 8ης και 15ης 
Οκτωβρίου. 

Γεωργόπουλος Γεώργιος
 νέος Δήμαρχος Ελευσίνας
Νέος δήμαρχος Ελευσίνας εί-
ναι ο Γιώργος Γεωργόπουλος, 
ο οποίος επικράτησε στον 
δεύτερο γύρο των δημοτικών 
εκλογών επί του Αργύρη Οικο-
νόμου.
Ο νέος δήμαρχος είναι ιατρός 
και είχε διατελέσει δήμαρχος 
Ελευσίνας την περίοδο 1995-
2002, ήταν διοικητής στο Θρι-
άσιο Νοσοκομείο, ενώ είχε 
διατελέσει και Περιφερειακός 
σύμβουλος.

Επιστρέφουν τρεις δήμαρχοι που προέρχονται από τη Λαϊκή Συσπείρωση

Βαγγέλης Σίμος 
Δήμαρχος Πετρούπολης

Μιχάλης Σελέκος 
Δήμαρχος Χαϊδαρίου

Ηλίας Σταμέλος
Δήμαρχος Καισαριανής 
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14ο ΦΟΡΟΥΜ ΑΥΤΟΔΙΟΙΚΗΣΗΣ ΕΝ.Δ.Α. – Π.Ε.Δ.Α. ΣΤΗΝ ΑΙΓΙΝΑ 

Γρ. Ζαφειρόπουλος:  
«Ο νέος ενισχυμένος 

ρόλος των 
Αποκεντρωμένων 

διοικήσεων»

Στον νέο ρόλο των Αποκεντρωμένων Διοικήσεων ώστε να 
ενισχύσουν την Τοπική Αυτοδιοίκηση, αλλά και στους στό-
χους του από αυτή τη θέση, ανέπτυξε μιλώντας στο 14ο φό-
ρουμ, ο Γραμματέας Αποκεντρωμένης Διοίκησης Αττικής κ. 
Γρ. Ζαφειρόπουλος. 

Ο νέος ρόλος 
Όπως τόνισε ο κ. Ζαφειρόπουλος: «Η Αποκεντρωμένη Διοί-
κηση Αττικής, όπως και οι Αποκεντρωμένες Διοικήσεις της 
χώρας, μετά από τη νομοθετική πρωτοβουλία που υπήρξε 
πριν από 1 χρόνο από την κυβέρνηση της ΝΔ με Υπουργό 
τον Μάκη Βορίδη, όπου υπήρξε η προσθήκη, η τροπολογία, 
με την ανασύσταση των θέσεων των Γραμματέων Αποκε-
ντρωμένης Διοίκησης, πλέον έχει πολιτικά επιλεγεί ότι έχουν 
έναν ιδιαίτερα σημαντικό ρόλο στη λειτουργία του κράτους 
και στην εφαρμογή υλοποίησης του λεγόμενου Επιτελικού 
Κράτους 2, ως ο ουσιαστικός επιχειρησιακός βραχίονας της 
κυβέρνησης και άσκησης κυβερνητικής πολιτικής». 
Επεσήμανε πώς: «Αυτό είναι δεδομένο, ήδη οι διάφορες 
νομοθετικές παρεμβάσεις συνηγορούν σε αυτή την απόφα-
ση και στηρίζουν αυτή την απόφαση, για αυτό και εμείς και 
εγώ και οι συνάδελφοί μου οι άλλοι και ειδικότερα εγώ και 
στην Αποκεντρωμένη Διοίκηση Αττικής, με το που ανέλα-
βα, προσπάθησα να κινηθώ σε τρεις άξονες στους οποίους 
ήδη έχουμε προχωρήσει αρκετά πράγματα, αλλά στο άμεσο 
μέλλον θα υπάρξει και η ουσιαστική αποτύπωση αυτών των 
προσπαθειών».

Οι τρεις άξονες δράσης όπως παρέθεσε
 ο κ. Ζαφειρόπουλος

Πρώτος άξονας: «Είναι η κωδικοποίηση των υπηρεσιών μας 
και των αρμοδιοτήτων μας, παράλληλα με την αυτοματοποί-
ηση των διαδικασιών και τη μείωση της γραφειοκρατίας. Σε 
αυτό το κομμάτι υπάρχουν ήδη κάποιες νομοθετικές πρωτο-
βουλίες από την προηγούμενη κυβέρνηση και με την έναρξη 
λειτουργίας και της κυβέρνησης της νέας πάλι ευελπιστούμε 
ότι θα τρέξουν ακόμα περισσότερα πράγματα τα οποία έχου-
με ήδη συμφωνήσει, που αποβλέπουν σε αυτή τη διαδικα-
σία».

Δεύτερος άξονας: «Ιδιαίτερα σημαντικό για εμάς, ήταν και 
είναι η ενίσχυση του προσωπικού, του στελεχιακού δυνα-
μικού. Εδώ πέρα πρέπει να σας πω ότι δυστυχώς, λόγω της 
πολιτικής που υπήρχε τα προηγούμενα χρόνια, στις προη-
γούμενες κυβερνήσεις και της νοοτροπίας που είχε δημιουρ-
γηθεί, είχε υπάρξει μια ιδιαίτερα σημαντική αποψίλωση των 
Υπηρεσιών της Αποκεντρωμένης Διοίκησης σε στελεχιακό 
δυναμικό και έμπειρο στελεχιακό δυναμικό, ικανό στελεχια-
κό δυναμικό».

Τρίτος άξονας: «Είναι το κομμάτι του ψηφιακού μετασχημα-
τισμού της Αποκεντρωμένης Διοίκησης. Ήδη στο κομμάτι 
αυτό έχουμε συντάξει κάποιες προτάσεις όπου ευελπιστού-
με ότι στην αμέσως επόμενη περίοδο θα ενταχθούν προς 

Γρηγόρης Ζαφειρόπουλος 
Γραμματέας Αποκεντρωμένης Διοίκησης Αττικής
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χρηματοδότηση από τα συναρμόδια Υπουργεία. Αυτό έχει 
να κάνει με την επιτάχυνση ακριβώς των διαδικασιών, με τη 
διαφάνεια, το κομμάτι της διαδικασίας της ψηφιοποίησης, 
για παράδειγμα στη Διεύθυνση Κληροδοτημάτων ήδη έχου-
με ετοιμάσει το πρόγραμμα της κατάθεσης, στις Διευθύνσεις 
Αλλοδαπών και Μετανάστευσης ξεκίνησε το πρόγραμμα της 
ψηφιοποίησης, η Αττική ήταν από τις πρώτες Αποκεντρωμέ-
νες Διοικήσεις που εντάχθηκε στο πρόγραμμα αυτό».

Στόχοι και ενέργειες
Ο κ. Ζαφειρόπουλος μίλησε στους παρευρισκόμενους που 
παρακολουθούσαν το συνέδριο, για τις δράσεις και τις ενέρ-
γειες του ως Γραμματέας Αποκεντρωμένης Διοίκησης Αττι-
κής. Συγκεκριμένα τόνισε πώς: 

«Συστήνονται Επιτροπές διαρκούς παρακολούθησης και επί-
λυσης αιτημάτων που έχουν να κάνουν με την Αυτοδιοίκη-
ση. Ήδη ολοκληρώθηκε η διοικητική διαδικασία και αμέσως 
μετά τις βουλευτικές εκλογές θα έρθει και έγγραφο και στην 
Ένωση Δημάρχων, όπου θα ζητείται ένας εκπρόσωπος στη 
μία εκ των Επιτροπών τις οποίες έχω συγκροτήσει, που θα 
είναι μια Επιτροπή διαρκούς παρακολούθησης των θεμάτων 
συνεργασίας των Οργανισμών Τοπικής Αυτοδιοίκησης που 
εποπτεύονται από εμάς, με τις Υπηρεσίες μας, στις οποίες θα 
συμμετέχουν ένας εκπρόσωπος της ΠΕΔ Αττικής, με τον ανα-
πληρωματικό βεβαίως, ένας εκπρόσωπος από την Κεντρική 
Ένωση Δήμων Ελλάδος, ένας εκπρόσωπος από την Ένωση 
Δημάρχων Αττικής, ένας εκπρόσωπος από το Σύλλογο Γε-
νικών Γραμματέων τον Κλεισθένη, από τους Δικηγορικούς 
Συλλόγους, γιατί έχουμε και τα θέματα με τις προσφυγές και 
την Επιτροπή του άρθρου 152».

Κλείνοντας την ομιλία του ο κ. Ζαφειρόπουλος τόνισε πώς: 
«Θέλω να γίνει αντιληπτό ότι... το γνωρίζετε, μάλλον, και κα-
λύτερα από εμένα, αλλά το στελεχιακό δυναμικό της Αποκε-
ντρωμένης Διοίκησης Αττικής είναι ιδιαίτερα υψηλού επιπέ-
δου. Υπάρχουν όμως διάφορες νοοτροπίες, κουλτούρες θα 
έλεγα, ή διαδικασίες οι οποίες από το παρελθόν δημιουρ-
γούν μία ανάσχεση της επιτάχυνσης και της ουσιαστικής και 
θετικής ολοκλήρωσης κάποιων διαδικασιών». 
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14ο ΦΟΡΟΥΜ ΑΥΤΟΔΙΟΙΚΗΣΗΣ ΕΝ.Δ.Α. – Π.Ε.Δ.Α. ΣΤΗΝ ΑΙΓΙΝΑ

Β.Γιαννακόπουλος: 
«Η Τοπική Αυτοδιοίκηση 
δεν πρέπει να μένει στα 
στερεότυπα, πρέπει να 

ανοίγεται στην κοινωνία»

Στον θετικό ρόλο της Ένωσης Δημάρχων Αττικής 
αλλά και στις ουσιαστικές εργασίες του 14ο φό-

ρουμ της Αυτοδιοίκησης που πραγματοποιήθηκε 
στην Αίγινα, αναφέρθηκε μεταξύ άλλων ο Αντιπερι-
φερειάρχης Πολιτισμού και Αθλητισμού, πρώην 
Δήμαρχος Αγίας Παρασκευής και μέλος της ΕΝ.Δ.Α 
Βασίλης Γιαννακόπουλος κατά την τοποθέτηση του, τη 
δεύτερη ημέρα του συνεδρίου. 

«Θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ σημαντικές οι πρωτο-
βουλίες που έχει πάρει η Ένωση Δημάρχων, να μπο-
ρεί πραγματικά αυτά που λέγαμε ιδιαίτερα αυτοί που 
ασχολούνται με τις μετρήσεις και με τις δημοσκοπή-
σεις, η Ένωση Δημάρχων να τα έχει κάνει ήδη πράξη, 
όσον αφορά τις θέσεις των Δημάρχων, όσον αφορά την 
ενότητα που έχει στα μέλη της, που εκφράζεται και  στο 
Διοικητικό Συμβούλιο, όσον αφορά την υπερκομματι-
κότητα που έχει και αυτό είναι πολύ σημαντικό», τόνισε. 
Επίσης εξήρε τον ρόλο του Προέδρου της ΕΝ.Δ.Α, Παύ-
λου Καμάρα, χαρακτηρίζοντάς τον «εμπνευσμένο», 
ενώ συμπλήρωσε πώς: «πραγματικά έχει αφιερώσει τον 
εαυτό του σε αυτό το θεσμό και όλοι μαζί να ακολου-
θούμε, όσον αφορά τον τρόπο που μπορεί να διεκδικεί 
ο Πρόεδρος, ο Πρόεδρος θα μπορούσε να ήταν όπου 

ήθελε εκλεγμένος, ακόμη και σήμερα, αλλά έχει επιλέ-
ξει, έτσι, και ρομαντικά, και επίμονα, να είναι Πρόεδρος 
αυτής της Ένωσης που παίζει έναν πάρα πολύ σημαντι-
κό ρόλο». 

Ο κ. Γιαννακόπουλος επίσης συμπλήρωσε πως: «Θεω-
ρώ ότι αυτό που κάνουμε είναι ιδιαίτερα πετυχημένο 
και θέλω να πω και σε ένα άλλο επίπεδο που έχει περά-
σει η Ένωση. Μέσα από τα Συνέδριά της. Να μην μένει 
η Αυτοδιοίκηση, Α΄ και Β΄ Βαθμός, στα στερεότυπα, κα-
θαριότητα, σκουπίδια, φωτισμός και οτιδήποτε. Αλλά 
να ανοίγεται στην κοινωνία. Να ανοίγεται και να διεκδι-
κεί, μαζί με τους πόρους, και άλλες αρμοδιότητες». 

Ο κ. Γιαννακόπουλος αναφέρθηκε επίσης στις δρά-
σεις του ως αντιπεριφερειάρχης Αττικής. «Σε όλα τα 
σχολεία της Αττικής, πηγαίνουμε μαθαίνουμε κυκλο-
φοριακή αγωγή και κυκλοφοριακή ασφάλεια. Και το 
κάναμε και σε 25 σχολεία, κάναμε όλες τις ενημερώσεις 
που έπρεπε να γίνουν. Έχουμε ανοιχτεί και στον πολι-
τισμό, έχουμε ανοιχτεί στον αθλητισμό, όλοι οι Δήμοι 
προσφέρουν, αυτή τη στιγμή είναι η μοναδική κοιτίδα 
η Αυτοδιοίκηση η οποία βγάζει τον κόσμο έξω», τόνισε. 

Βασίλης Γιαννακόπουλος 
Αντιπεριφερειάρχης Πολιτισμού και Αθλητισμού, 

πρώην Δήμαρχος Αγίας Παρασκευής
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Θ. Μαυρογεώργης:  
«Η βελτίωση της οδικής 

ασφάλειας χρειάζεται 
ολιστική προσέγγιση»

Τη θεματική «οδική ασφάλεια και βιώσιμη αστική κινητικό-
τητα», ανέπτυξε κατά την τοποθέτησή του, ο συγκοινωνιολό-
γος, μηχανικός, κ. Θεόδωρος Μαυρογεώργης. Ο κ. Μαυρογεώρ-
γης τόνισε πώς: «Η οδική ασφάλεια σχετίζεται προφανώς με την 
ασφαλή οδήγηση όλων των τύπων των οχημάτων, σχετίζεται 
με την ασφαλή μεταφορά των εμπορευμάτων, αλλά πρωτίστως 
σχετίζεται με την ασφάλεια των πεζών, των ανθρώπων με ανα-
πηρία και των ανθρώπων με μειωμένη κινητικότητα. Εάν ένας 
άνθρωπος με αναπηρία ή με μειωμένη κινητικότητα, μπορεί να 
κινηθεί με ασφάλεια στο οδικό δίκτυο, τότε μπορούμε όλοι». 
Ο κ. Μαυρογεώργης επεσήμανε πώς οι κύριες αιτίες που 
προκαλούν τροχαία συμβάντα έχουν να κάνουν με: «τη συ-
μπεριφορά του οδηγού, πολλές φορές, το γνωρίζουμε και από 
τους ελληνικούς δρόμους, βλέπουμε πολύ υψηλή ταχύτητα, 
βλέπουμε να γίνεται χρήση του κινητού, δεύτερη αιτία μπορεί 
να κατατάξει κανείς τα λειτουργικά και τα γεωμετρικά χαρακτη-
ριστικά του οδικού δικτύου. Ξέρουμε ότι υπάρχουν κομμάτια 
στο οδικό δίκτυο που έχουν παθογένειες, που έχουν φτιαχτεί με 
λάθος τρόπο. Λιγότερο μπορούμε να πούμε ότι αυτό μπορεί να 
οφείλεται σε δυσλειτουργίες του οχήματος ή σε ακραία καιρικά 
φαινόμενα. Υπάρχει βέβαια πάντα η δυνατότητα, ακόμα και αν 
έχουμε εξωγενείς παράγοντες όπως είναι ο καιρός, υπάρχει η 
δυνατότητα στον οδηγό να προσαρμοστεί και να διορθώσει». 
Στην Ελλάδα υπάρχει αυτή τη στιγμή το Στρατηγικό Σχέδιο Οδι-
κής Ασφάλειας 2021 – 2030. Βασικός πυλώνας το Ολοκληρω-
μένο Πρόγραμμα Επεμβάσεων στις πόλεις. Επειδή ακριβώς η 
οδική ασφάλεια είναι ένα τόσο σοβαρό ζήτημα, ένας από τους 
βασικότερους πυλώνες για το Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο Οδικής 
Ασφάλειας με ορίζοντα το 2030 είναι μια σειρά από επεμβάσεις 
για τις πόλεις και για το αστικό περιβάλλον. 

Οι αιτίες μείωσης των ατυχημάτων 
Σύμφωνα με τον κ. Μαυρογεώργη οι αιτίες μείωσης των τρο-
χαίων συμβάντων στην Ελλάδα αλλά και γενικότερα στην 
Ευρώπη, αλλά ειδικά στη χώρα μας, σχετίζονται σίγουρα με το  

δίκτυο των αυτοκινητοδρόμων. «Εκεί, παρ’ όλο που έχουμε 
πιο ψηλές ταχύτητες, το επίπεδο κατασκευής και λειτουργίας 
αυτών των αξόνων εξασφαλίζει ένα υψηλό επίπεδο οδικής 
ασφάλειας, έχουμε σίγουρα πιο σύγχρονα και ασφαλή οχήμα-
τα, ωστόσο, όπως, είχαμε σημαντικό περιορισμό στις μετακινή-
σεις και λόγω του Covid, αλλά και λόγω της αύξησης των τιμών 
των καυσίμων και μείωση της μέσης ταχύτητας κίνησης για 
την αποφυγή των οικονομικών εξόδων», τόνισε και επεσήμανε 
πώς: «Έτσι βλέπετε ότι με βάση τα στοιχεία για το έτος 2019, 
είχαμε μείωση 43% στην Ελλάδα, όταν ο αντίστοιχος δείκτης 
ήταν 19% μεσοσταθμικά για την Ευρωπαϊκή Ένωση, και 11% 
για το παράδειγμα της Μάλτας». 

Γιατί συμβαίνουν όλα αυτά τα ατυχήματα στο αστικό οδικό 
δίκτυο
Ο συγκοινωνιολόγος κ. Μαυρογεώργης ανέπτυξε τα επιχειρή-
ματά του, σύμφωνα με στατιστικά στοιχεία για τους λόγους που 
συμβαίνουν ατυχήματα στο αστικό οδικό δίκτυο. 
Συγκεκριμένα τόνισε: 
«Το πρώτο είναι, κοντεύει να το θεωρούμε εγγενές. Εδώ βλέ-
πετε την εξέλιξη του στόλου των οχημάτων στην Ελλάδα. Το 
μακρινό 1914 είχαμε μόλις 266 επιβατικά οχήματα(…)το  ‘95 τα 
2.000.000. Το 2005 τα 4.000.000, το 2010 τα 5.000.000 και μετά 
είχαμε μία σταθεροποίηση, ο στόλος υπολογίζεται τώρα ότι εί-
ναι γύρω στα 5.500.000 με 6.000.000. 5.800.000 είναι ο στόλος 
των επιβατικών Ι.Χ. στην Ελλάδα. 
Επίσης:  «Υπάρχει πληθώρα οδικών αξόνων οι οποίοι αποκό-
πτουν τον οικιστικό ιστό, τεμαχίζουν τις πόλεις, αυτό συμβαίνει 
στο αστικό οδικό δίκτυο, είναι κάτι πολύ συχνό». Καταλήγοντας 
ο κ. Μαυρογεώργης επεσήμανε πώς: «Η βελτίωση του επιπέ-
δου οδικής ασφάλειας στις πόλεις, δεν είναι μια μεμονωμένη 
παρέμβαση, εντάσσεται σε μια ολιστική προσέγγιση και η ολι-
στική προσέγγιση λέγεται βιώσιμη αστική κινητικότητα. Είναι 
το πώς σχεδιάζουμε πλέον τις πόλεις και πώς θέλουμε να λει-
τουργούν».   

Θεόδωρο Μαυρογεώργης Συγκοινωνιολόγος
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Β. Καραστάθης: 
«Σεισμολογία 

πραγματικού χρόνου 
και νέες τεχνολογίες»

Ο Δόκτωρ Βασίλης Καραστάθης, Αναπληρωτής Διευθυ-
ντής του Γεωδυναμικού Ινστιτούτου, ανέπτυξε κατά την 
τοποθέτησή του στο 14ο φόρουμ αυτοδιοίκησης,  το θέμα 
«Σεισμολογία πραγματικού χρόνου και νέες τεχνολογίες 
στην ελαχιστοποίηση της σεισμικής διακινδύνευσης των 
πόλεων». 
Όπως τόνισε: «Θα πρέπει να δεχτούμε ότι ένας αποτελεσμα-
τικός σχεδιασμός για την ελαχιστοποίηση της σεισμικής 
επικινδυνότητας, ήταν πάντα στις προθέσεις και της κεντρι-
κής εξουσίας, αλλά και της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Ωστόσο, 
οι αρμόδιοι διαθέτουν τη γνώση για το ποια σύγχρονα ερ-
γαλεία μπορούν να χρησιμοποιηθούν για την βελτίωση της 
αντισεισμικής προστασίας; Γίνονται στοχευμένοι έλεγχοι 
των προβλημάτων; Γίνεται μακροπρόθεσμος σχεδιασμός 
πάνω της 4ετίας, για μεγαλεπήβολους στόχους; Γίνεται έπει-
τα ιεράρχηση των αναγκών; Δηλαδή, ξέρουμε για τα σχολεία. 
Τα ξενοδοχεία στους παραδοσιακούς οικισμούς, στους ευά-
λωτους, τα μνημεία, δεν είναι προτεραιότητες; Γίνεται κοστο-
λόγηση ποτέ για όλα αυτά;». 
Επεσήμανε πώς: «Όλα αυτά, εντάσσονται στη σεισμολογία 
πραγματικού χρόνου, που πρακτικά τι είναι; Είναι η άμεση 
εκτίμηση των παραμέτρων του σεισμού. Ξέρουμε αμέσως τι 
σεισμός έγινε, πολλές φορές γνωρίζουμε και πριν φτάσουν 
τα σεισμικά κύματα στο χώρο. Και πόσο μεγάλη ζημιά θα κά-
νουν. Ξέρουμε αμέσως ποιες θα είναι οι πιθανές ζημιές. Το 
σύστημα όλο αυτό είναι αρκετά νέο σε τεχνολογία, οι Αμε-
ρικάνοι το έκαναν επιχειρησιακά πρόσφατα, το 2019, έχουν 
αρχίσει να κάνουν πειράματα επιχειρησιακής μορφής και 
τώρα λειτουργεί κανονικά. Λοιπόν, τι είναι το σύστημα έγκαι-
ρης προειδοποίησης; Εδώ, προσέξτε, βάζουμε αισθητήρες 

κοντά στο ρήγμα. Εδώ είναι το ρήγμα. Ας πούμε το ρήγμα 
των Αλκυονίδων. Από εδώ λοιπόν, γίνεται ο σεισμός. Φεύ-
γουν τα κύματα τα πρώτα, τα P, εδώ τα κίτρινα, τα οποία είναι 
όμως μικρού πλάτους, αθώα, αλλά γρήγορα. Τρέχουν. Εμείς 
λοιπόν, αυτό που κάνουμε είναι, με διάφορα μηχανήματα 
κοντά στο ρήγμα, βρίσκουμε αμέσως το επίκεντρο. Αμέσως 
υπολογίζουμε το χρόνο που θα φτάσει το κύμα στην πόλη. 
Εδώ, που είναι η πόλη». 
Αναλύοντας όλα τα δεδομένα συμπέρανε πως: «Αυτό που 
σας λέω, δεν είναι πρόγνωση, εδώ γίνεται ο σεισμός. Εντοπί-
ζουμε αμέσως το επίκεντρο και εντοπίζουμε και τα αποτελέ-
σματα του σεισμού που θα κάνει στην πόλη. Και στέλνουμε 
ειδοποίηση. Κοιτάξτε το ντόμινο δίπλα εδώ. Δηλαδή πέφτει, 
εδώ πέφτει, γίνεται ο σεισμός, κινείται το κύμα. Κάποιος πρέ-
πει να πει στον πολίτη που κάθετα αμέριμνος, ότι σήκω φύγε. 
Αυτό ακριβώς είναι ένα σύστημα έγκαιρης προειδοποίη-
σης». Ενώ σημείωσε πώς: «Για να μη σας φαίνονται ότι είναι 
μόνο για την Ιαπωνία, θα πούμε ότι έχουμε και εμείς στην 
Ελλάδα τέτοιο πράγμα».

Βασίλης Καραστάθης 
Αναπληρωτής Διευθυντής του Γεωδυναμικού 

Ινστιτούτου
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Β. Μυλωνά: 
«Όλοι κινδυνεύουμε 
όταν κυκλοφορούμε 

στον δρόμο»

Όλοι κινδυνεύουμε όταν κυκλοφορούμε στο δρόμο», τόνισε 
η Βάσω Δανέλλη Μυλωνά Πρόεδρος του Ινστιτούτου «Πά-
νος Μυλωνάς», μιλώντας στο βήμα του 14ου φόρουμ, ανα-
φερόμενη στην δημιουργία του Ινστιτούτου. «Το Ινστιτούτο 
ξεκίνησε από το τέλος του Πάνου. Τέλειωνε το Πολυτεχνείο 
της Πάτρας, στους μηχανολόγους, ήταν και δημοσιογράφος 
του ειδικού τύπου του αυτοκινήτου, ο πιο μικρός διαπιστευ-
μένος στην Ευρώπη, ένας  άνθρωπος του αυτοκινήτου, ένας 
άνθρωπος της μηχανολογίας, με προοπτικές, γνώστης του 
αυτοκινήτου, δεν έφταιγε ο ίδιος, αλλά αν όλο το περιβάλλον 
δεν γίνει ασφαλές, όλοι κινδυνεύουμε όταν κυκλοφορού-
με στον δρόμο», ανέφερε συγκεκριμένα και συμπλήρωσε: 
«Όραμά μας, ένας κόσμος χωρίς τροχαία δυστυχήματα και 
αποστολή μας να ευαισθητοποιήσουμε την κοινωνία και να 
στηρίξουμε την Πολιτεία για δράσεις πρόληψης. Γιατί η πρό-
ληψη είναι που σώζει ζωές».

Στρατηγική και άξονες των δραστηριοτήτων
Η κα Μυλωνά ανέλυσε τους στόχους, τη στρατηγική αλλά και 
τους άξονες των δραστηριοτήτων του Ινστιτούτου. 
Πρώτος άξονας: «Η Γενική Πολιτική Οδικής Ασφάλειας, 
όπου έχουμε στενή συνεργασία με την Πολιτεία. Εμείς είμα-
στε ένας ανεξάρτητος μη κυβερνητικός Οργανισμός, αλλά 
αν η Πολιτεία δεν βάλει το θέμα της οδικής ασφάλειας σε 
προτεραιότητα, δεν θα μπορέσουμε να καταφέρουμε αυτά 
που πρέπει και που θέλουμε. Η οδική ασφάλεια είναι θέμα 
προσωπικής ευθύνης, αλλά είναι και ένα βαθιά πολιτικό ζή-
τημα».

Δεύτερος άξονας: «Η έρευνα και τα εκπαιδευτικά προγράμ-
ματα κυκλοφοριακής αγωγής και οδικής συμπεριφοράς, εί-
ναι ο άξονας που κάνει τις περισσότερες δράσεις μας».

Τρίτος άξονας:  «Οι υποδομές. Παρακολουθούμε τις υποδο-
μές και έχουμε κάνει κάποια πρότυπα έργα και μάλιστα εί-
μαστε ο Οργανισμός που πίεσε για την υιοθέτηση της ντιρε-
κτίβας των οδικών υποδομών από την κυβέρνηση. Πιέσαμε 
πάρα πολύ, γιατί σαν μέλη και του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου 
Ασφάλειας Μεταφορών, βλέπουμε τι καλό γίνεται στο εξωτε-
ρικό και προσπαθούμε να το προσαρμόσουμε στη χώρα μας 
και να πιέσουμε αντίστοιχα».

Βάσω Δανέλλη Μυλωνά 
Πρόεδρος του Ινστιτούτου

 «Πάνος Μυλωνάς»
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Μ. Χρηστάκης: 
«Οδική ασφάλεια 

και ασφάλεια 
εργαζομένων πρέπει 

να απασχολεί την Τ.Α»
Στα ζητήματα που απασχολούν ή πρέπει να απασχολούν την 
Τοπική Αυτοδιοίκηση αναφέρθηκε μεταξύ άλλων ο Πρόε-
δρος της Πανελλήνιας Ένωσης Γενικών Γραμματέων «Κλει-
σθένης», Μιχάλης Χρηστάκης, από το βήμα του 14ου φό-
ρουν. 

Τα ζητήματα οδικής ασφάλειας
«Πρέπει να δούμε ξανά από την αρχή τα θέματα της ανθεκτι-
κότητας των δομών, κτιριακών, ασφαλείας, οδών και άλλων. 
Και μέσα εκεί βέβαια είναι και η οδική ασφάλεια, με την έν-
νοια αν πρέπει να διαπλατύνουμε πεζοδρόμια, να βάλουμε 
την ταχύτητα των 30 χιλιομέτρων, γιατί εδώ θυμίζω ότι ο Δή-
μαρχος που εκλέγεται την πρώτη περίοδο, τον πρώτο χρόνο, 
δεύτερο χρόνο, πρέπει να είναι ταγός, να μην είναι ουραγός», 
τόνισε ο κ. Χρηστάκης. 
Επίσης έβαλε στο «τραπέζι» μέσω της ομιλίας του πολλά 
θέματα που απασχολούν την καθημερινότητα και πρέπει 
να εξετασθούν από τις νέες διοικήσεις των Δήμων, που θα 
προκύψουν μετά τις εκλογές. «Ασφάλεια οδηγών και πεζών 
στους δρόμους, πρόβλεψη παραβατικότητας με αύξηση 
εποπτείας, προστασία από φυσικές καταστροφές και άλλους 
κινδύνους, αποτελεσματική διαχείριση κρίσεων και ατυχη-
μάτων», επεσήμανε.

Ασφάλεια εργαζομένων και τεχνικός ασφαλείας
«Ασφάλεια εργαζομένων. Θα δείτε ότι είμαστε πλήρως εναρ-
μονισμένοι με την Κοινοτική Οδηγία της οδηγίας – πλαίσιο, 
βλέπετε το νούμερο, 89391 της Κοινότητας, όσο και των ει-
δικών οδηγιών. Πού το βλέπουμε αυτό; Στην Κοινή Υπουργι-
κή Απόφαση. Αυτή η οποία επικαιροποιήθηκε το 2018, εμείς 

είχαμε την τιμή να έχουμε και δύο συνεργάτες στο πλαίσιο 
αυτό, ο Ευθύμης ο Θανασιάς γιατρός εργασίας, ο Αλέκος ο 
Παραδείσης τεχνικός ασφαλείας», τόνισε ο κ. Χρηστάκης.

Σχετικά με τον τεχνικό ασφαλείας ο κ. Χρηστάκης επεσή-
μανε: «Υπάρχει μία προσέγγιση σε κάποιους Δήμους, βάζω 
ένα δικό μου τεχνικό ασφαλείας, έναν παλιό μηχανικό που 
έχει προϋπηρεσία 5 χρόνια(…)Έίναι καλό να ψάχνουμε να 
βρίσκουμε τεχνικό ασφαλείας ο οποίος μέσα στην αμοιβή 
που του δίνουμε, να μπορεί να μας καλύψει και την αστική 
ευθύνη. Άρα, να μπορεί να επιχειρηματολογήσει νομικά, να 
μπορεί να σταθεί σε ένα δικαστήριο και να καλύψει τους κιν-
δύνους και τους δικούς μας, μιλάω τώρα για τους τεχνοκρά-
τες, αλλά και για τους αιρετούς και για τους Προϊσταμένους 
υπηρεσιακούς».

Μιχάλης Χρηστάκης 
Πρόεδρος Πανελλήνιας Ένωσης Γενικών 

Γραμματέων Τοπικής Αυτοδιοίκησης «Κλεισθένης»
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Εισαγωγή Συστήματος Ποιότητας στο 
Εργαστήριο του Τμήματος Ελέγχου 

Υλικών και Ποιότητας Δημοσίων Έργων

Το Εργαστήριο του Τμήματος Ελέγχου Υλικών και 
Ποιότητας Δημοσίων Έργων της Διεύθυνσης Τεχνι-
κού Ελέγχου, της Αποκεντρωμένης Διοίκησης Ατ-

τικής έχoντας ως στόχο την παροχή υπηρεσιών υψηλού 
ποιοτικού επιπέδου και τη διασφάλιση της αξιοπιστίας 
και της εγκυρότητας των αποτελεσμάτων από τις δοκι-
μές που εκτελεί, προτίθεται να  προωθήσει διαδικασίες 
διαπίστευσης δοκιμών και διακρίβωσης του αντίστοιχου 
εξοπλισμού.

Σε αυτό το πλαίσιο, έχουν ξεκινήσει διαδικασίες δια-
πίστευσης σύμφωνα με το διεθνές πρότυπο ISO/IEC 
17025:2017, στο οποίο καθορίζονται οι απαιτήσεις που 
πρέπει να ικανοποιούν τα εργαστήρια δοκιμών και δια-
κριβώσεων προκειμένου να διατηρούν ένα σύστημα δι-
αχείρισης ποιότητας, να διασφαλίζουν την τεχνική τους 
επάρκεια και να παρέχουν αξιόπιστα αποτελέσματα.

Για την επίτευξη του εν λόγω στόχου, εκ μέρους της  Απο-
κεντρωμένης Διοίκησης Αττικής, έχουν υπογραφεί οι 

συμβάσεις που αφορούν σε:
α) Aνάπτυξη Συστήματος Ποιότητας σύμφωνα με το 
Πρότυπο ISO 17025:2017 
και
β) Προμήθεια και εγκατάσταση μηχανισμού προκειμέ-
νου να αυτοματοποιηθεί η πρέσα θραύσεως δοκιμίων 
σκυροδέματος. 

Μέχρι σύνταξης του παρόντος, βρισκόμαστε στη διαδι-
κασία καταγραφής και ανάλυσης της υφιστάµενης κατά-
στασης (εξοπλισµός, προσωπικό/οργάνωση, υποδοµές 
εργαστηρίου, καταγραφή µεθόδων δοκιµών/αναλύσεων 
και υφιστάµενων διαδικασιών) ώστε να διαπιστωθούν 
ελλείψεις, βάσει των απαιτήσεων του προτύπου ISO/IEC 
17025, και να διατυπωθούν οι προτεινόμενες βελτιώσεις.
Επιπλέον, διενεργείται έλεγχος επάρκειας διακρίβωσης 
των αναγκαίων συσκευών και οργάνων για τις αιτούμε-
νες δοκιμές και ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη η αναβάθμιση 
της υφιστάμενης πρέσας θραύσεως δοκιμίων σκυροδέ-
ματος. 

ΚΑΛΕΣ ΠΡΑΚΤΙΚΕΣ / ΑΠΟΚΕΝΤΡΩΜΕΝΗ ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΑΤΤΙΚΗΣ
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Ανάπτυξη Επιχειρησιακού Συστήματος 
Έγκαιρης Προειδοποίησης Πλημμυρών

ΥΔΑΤΙΚΟ ΔΙΑΜΕΡΙΣΜΑ ΑΤΤΙΚΗΣ
ΤΗΛΕΜΕΤΡΙΚΟΙ ΥΔΡΟΛΟΓΙΚΟΙ ΣΤΑΘΜΟΙ 

ΛΑΠ ΚΗΦΙΣΟΥ ΠΟΤΑΜΟΥ

Η Διεύθυνση Υδάτων της Αποκεντρωμένης Διοίκησης Ατ-
τικής στο πλαίσιο του δικτύου υδρομετεωρολογικών 
σταθμών εποπτείας του Υπουργείου Περιβάλλοντος & 

Ενέργειας και του Μέτρου «EL_06_24_04 Αναδιάρθρωση και 
εκσυγχρονισμός δικτύου συλλογής μετεωρολογικών και 
υδρομετρικών δεδομένων» του Σχεδίου Διαχείρισης Κινδύνων 
Πλημμύρας (ΣΔΚΠ) του Υδατικού Διαμερίσματος Αττικής (ΦΕΚ 
2693/Β/2018), ανέπτυξε στα τέλη Μαΐου 2022 ένα δίκτυο τηλε-
μετρικών υδρολογικών σταθμών εντός της λεκάνης απορροής 
(ΛΑΠ) του Κηφισού Ποταμού. Οι θέσεις, το είδος και οι συντεταγ-
μένες (ΕΓΣΑ87) των σταθμών δίνονται στον ακόλουθο Πίνακα:

Πίνακας 1. Θέσεις των τηλεμετρικών υδρολογικών σταθμών στη 
ΛΑΠ Κηφισού Ποταμού 

Τα δεδομένα των σταθμών αποστέλλονται τηλεμετρικά με δε-
κάλεπτο βήμα, αποθηκεύονται σε dataserver και παρέχονται 
ελεύθερα. 
[Σύνδεσμος Πλατφόρμας Βάσης Δεδομένων: 
http://scient.static.otenet.gr:8080/secure/common/main.vm 
Username: public     Password: public22 ]. 

Οι θέσεις και τα δεδομένα των τηλεμετρικών σταθμών, καθώς 
και επτά συμβατικών υδρομετεωρολογικών σταθμών (βροχό-
πτωση σε ημερήσιο βήμα) του Υ.Π.ΕΝ διατίθενται στην ιστο-
σελίδα της Αποκεντρωμένης Διοίκησης Αττικής [https://www.
apdattikis.gov.gr] στον Σύνδεσμο ΔΙΑΔΙΚΤΥΑΚΟΙ ΧΑΡΤΕΣ / 
ΓΕΩΠΥΛΗ ΠΛΗΜΜΥΡΕΣ. Με την επιλογή κάθε τηλεμετρικού 
σταθμού στο χάρτη, υπάρχει αυτόματη παραπομπή στον ανω-
τέρω σύνδεσμο της Πλατφόρμας της Βάσης Δεδομένων. 

Σκοπός της συλλογής των υδρομετεωρολογικών δεδομένων εί-
ναι μεταξύ άλλων η βαθμονόμηση των υδρολογικών μοντέλων 
που χρησιμοποιούνται σε μελέτες αντιπλημμυρικών έργων για 
την εκτίμηση της παροχής σχεδιασμού για δεδομένη περίοδο 
επαναφοράς. Επιπρόσθετα, οι τηλεμετρικοί υδρολογικοί σταθ-
μοί αποτελούν βασική προϋπόθεση για την υλοποίηση του 
Μέτρου «EL_06_41_18 Ανάπτυξη συστήματος έγκαιρης προ-
ειδοποίησης πλημμυρών» του ΣΔΚΠ. Σύμφωνα με το εν λόγω 
Μέτρο, ο στόχος είναι η ανάπτυξη Επιχειρησιακού Συστήματος 
Έγκαιρης Προειδοποίησης Πλημμυρών (ΕΣΕΠΠ) με έμφαση 
στις περιοχές υψηλού πλημμυρικού κινδύνου εντός της ζώνης 
πλημμύρας Τ100. Το εν λόγω σύστημα πρέπει να περιλαμβάνει 
σχεδιασμό και ανάπτυξη εργαλείου έγκαιρης προειδοποίησης 
πλημμυρών, βασισμένο σε υδρομετεωρολογικά δεδομένα και 
σε κατάλληλο λογισμικό. Η περιοχή εφαρμογής του Μέτρου εί-
ναι κατά προτεραιότητα η Λεκάνη απορροής του Κηφισού πο-
ταμού. Στην παρούσα φάση, οι ανωτέρω υδρολογικοί σταθμοί 
αξιοποιούνται από τη Διεύθυνση Υδάτων Α.Δ.Α. στο πλαίσιο της 
κατάρτισης του υδατικού ισοζυγίου της λεκάνης απορροής του 
Κηφισού ποταμού. 

Ακολουθούν εικόνες από την ΓΕΩΠΥΛΗ ΠΛΗΜΜΥΡΕΣ (που βρί-
σκεται στην ιστοσελίδα της Αποκεντρωμένης Διοίκησης Αττι-
κής https://www.apdattikis.gov.gr - Σύνδεσμος ΔΙΑΔΙΚΤΥΑΚΟΙ 
ΧΑΡΤΕΣ) και από την Πλατφόρμα της Βάσης Δεδομένων των 
τηλεμετρικών υδρολογικών σταθμών.

Σελίδα 1 από 5 
 

ΣΕΛ 21 ΚΑΛΕΣ ΠΡΑΚΤΙΚΕΣ / ΑΠΟΚΕΝΤΡΩΜΕΝΗ ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΑΤΤΙΚΗΣ 
 
Τίτλος: Ανάπτυξη Επιχειρησιακού Συστήματος Έγκαιρης Προειδοποίησης Πλημμυρών 
 
Κεντρική εικόνα: Εικόνα 1. Πλημμυρικές ζώνες για περίοδο επαναφοράς Τ = 100 έτη. 
 

ΥΔΑΤΙΚΟ ΔΙΑΜΕΡΙΣΜΑ ΑΤΤΙΚΗΣ 
ΤΗΛΕΜΕΤΡΙΚΟΙ ΥΔΡΟΛΟΓΙΚΟΙ ΣΤΑΘΜΟΙ ΛΑΠ ΚΗΦΙΣΟΥ ΠΟΤΑΜΟΥ 

Η Διεύθυνση Υδάτων της Αποκεντρωμένης Διοίκησης Αττικής στο πλαίσιο του δικτύου υδρομετεωρολογικών 
σταθμών εποπτείας του Υπουργείου Περιβάλλοντος & Ενέργειας και του Μέτρου «EL_06_24_04 
Αναδιάρθρωση και εκσυγχρονισμός δικτύου συλλογής μετεωρολογικών και υδρομετρικών 
δεδομένων» του Σχεδίου Διαχείρισης Κινδύνων Πλημμύρας (ΣΔΚΠ) του Υδατικού Διαμερίσματος Αττικής 
(ΦΕΚ 2693/Β/2018), ανέπτυξε στα τέλη Μαΐου 2022 ένα δίκτυο τηλεμετρικών υδρολογικών σταθμών εντός 
της λεκάνης απορροής (ΛΑΠ) του Κηφισού Ποταμού. Οι θέσεις, το είδος και οι συντεταγμένες (ΕΓΣΑ87) 
των σταθμών δίνονται στον ακόλουθο Πίνακα: 

(Ο πίνακας 1 αν μπορεί να γίνει μποξάκι) 

Πίνακας 1. Θέσεις των τηλεμετρικών υδρολογικών σταθμών στη ΛΑΠ Κηφισού Ποταμού  

ΣΤΑΘΜΟΣ ΜΕΤΡΗΣΗ Χ-ΕΓΣΑ87 Υ-ΕΓΣΑ87 
ΚΡΥΟΝΕΡΙ ύψος βροχής 484935 4221078 

ΘΡΑΚΟΜΑΚΕΔΟΝΕΣ ύψος βροχής 480386 4218953 
ΚΟΚΚΙΝΟΣ ΜΥΛΟΣ ύψος στάθμης νερού 476714 4210760 
ΠΟΔΟΝΙΦΤΗΣ (ΝΕΑ 

ΧΑΛΚΗΔΟΝΑ) ύψος στάθμης νερού 476154 4208354 

ΡΕΝΤΗ ύψος στάθμης νερού 471410 4201236 
 
Τα δεδομένα των σταθμών αποστέλλονται τηλεμετρικά με δεκάλεπτο βήμα, αποθηκεύονται σε dataserver 
και παρέχονται ελεύθερα.  

[Σύνδεσμος Πλατφόρμας Βάσης Δεδομένων: http://scient.static.otenet.gr:8080/secure/common/main.vm  

           Username: public     Password: public22 ].  

Οι θέσεις και τα δεδομένα των τηλεμετρικών σταθμών, καθώς και επτά συμβατικών υδρομετεωρολογικών 
σταθμών (βροχόπτωση σε ημερήσιο βήμα) του Υ.Π.ΕΝ διατίθενται στην ιστοσελίδα της Αποκεντρωμένης 
Διοίκησης Αττικής [https://www.apdattikis.gov.gr] στον Σύνδεσμο ΔΙΑΔΙΚΤΥΑΚΟΙ ΧΑΡΤΕΣ / ΓΕΩΠΥΛΗ 
ΠΛΗΜΜΥΡΕΣ. Με την επιλογή κάθε τηλεμετρικού σταθμού στο χάρτη, υπάρχει αυτόματη παραπομπή 
στον ανωτέρω σύνδεσμο της Πλατφόρμας της Βάσης Δεδομένων.  

Σκοπός της συλλογής των υδρομετεωρολογικών δεδομένων είναι μεταξύ άλλων η βαθμονόμηση των 
υδρολογικών μοντέλων που χρησιμοποιούνται σε μελέτες αντιπλημμυρικών έργων για την εκτίμηση της 
παροχής σχεδιασμού για δεδομένη περίοδο επαναφοράς. Επιπρόσθετα, οι τηλεμετρικοί υδρολογικοί 
σταθμοί αποτελούν βασική προϋπόθεση για την υλοποίηση του Μέτρου «EL_06_41_18 Ανάπτυξη 
συστήματος έγκαιρης προειδοποίησης πλημμυρών» του ΣΔΚΠ. Σύμφωνα με το εν λόγω Μέτρο, ο 
στόχος είναι η ανάπτυξη Επιχειρησιακού Συστήματος Έγκαιρης Προειδοποίησης Πλημμυρών (ΕΣΕΠΠ) με 
έμφαση στις περιοχές υψηλού πλημμυρικού κινδύνου εντός της ζώνης πλημμύρας Τ100. Το εν λόγω 
σύστημα πρέπει να περιλαμβάνει σχεδιασμό και ανάπτυξη εργαλείου έγκαιρης προειδοποίησης πλημμυρών, 
βασισμένο σε υδρομετεωρολογικά δεδομένα και σε κατάλληλο λογισμικό. Η περιοχή εφαρμογής του 
Μέτρου είναι κατά προτεραιότητα η Λεκάνη απορροής του Κηφισού ποταμού. Στην παρούσα φάση, οι 
ανωτέρω υδρολογικοί σταθμοί αξιοποιούνται από τη Διεύθυνση Υδάτων Α.Δ.Α. στο πλαίσιο της κατάρτισης Θέσεις των σταθμηγράφων στον Κηφισό ποταμό (Κόκκινος 

Μύλος, Ποδονίφτης-Νέα Χαλκηδόνα και Ρέντη) 

Θέσεις των βροχομετρικών σταθμών 

Πλημμυρικές ζώνες για περίοδο επαναφοράς Τ = 100 έτη. 

Σελίδα 3 από 5 
 

 
 
Εικόνα 1. Πλημμυρικές ζώνες για περίοδο επαναφοράς Τ = 100 έτη.   

Σελίδα 4 από 5 
 

 
 
Εικόνα 2. Θέσεις των βροχομετρικών σταθμών  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Σελίδα 5 από 5 
 

 
 
Εικόνα 3. Θέσεις των σταθμηγράφων στον Κηφισό ποταμό (Κόκκινος Μύλος, Ποδονίφτης-Νέα Χαλκηδόνα και Ρέντη)  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

23                                                        Ο Δήμαρχος της Αττικής



ΚΑΛΕΣ ΠΡΑΚΤΙΚΕΣ / ΙΝΣΤΙΤΟΥΤΟ ΤΟΠΙΚΗΣ ΑΥΤΟΔΙΟΙΚΗΣΗΣ (Ι.Τ.Α)

Στη συνεδρίαση του Διοικητικού Συμβουλίου της 
Κεντρικής Ένωσης Δήμων Ελλάδας με Επικεφαλής 
τον Πρόεδρο της Κ.Ε.Δ.Ε. και Δήμαρχο Αμπελοκή-

πων-Μενεμένης, κ. Λάζαρο Κυρίζογλου, το οποίο πραγ-
ματοποιήθηκε στο Δημαρχείο της Θεσσαλονίκης, κυρι-
άρχησε το ζήτημα της αντιμετώπισης των καταστροφών 
στη Θεσσαλία.
Το παρών έδωσε ο Πρόεδρος του Ινστιτούτου Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης και Δήμαρχος Παπάγου-Χολαργού, κ. 
Ηλίας Αποστολόπουλος, ο Δήμαρχος Θεσσαλονίκης, κ. 
Κωνσταντίνος Ζέρβας, ο Πρόεδρος της Περιφερειακής 
Ένωσης Δήμων Κεντρικής Μακεδονίας, Δήμαρχος Πυλαί-
ας-Χορτιάτη και Μέλος του Διοικητικού Συμβουλίου του 
Ινστιτούτου Τοπικής Αυτοδιοίκησης, κ. Ιγνάτιος Καïτεζί-
δης, καθώς και Αυτοδιοικητικά Στελέχη από όλη την Ελ-
λάδα.
Σύμφωνα με σχετική ανακοίνωση στη συνεδρίαση που 
ακολούθησε, όλοι οι συμμετέχοντες ήρθαν σε επαφή με 
τους Δημάρχους των περιοχών που είχαν πληγεί, ώστε 

συντονισμένα να υποστηρίξουν τον αγώνα που κάνουν 
να ξαναστήσουν τις τοπικές κοινωνίες.

Επίσης, τονίστηκε, ότι τη συγκεκριμένη στιγμή υπήρχε 
μεγάλη ανάγκη στις πληγείσες περιοχές να εργαστούν 
μηχανήματα έργου και σε δεύτερο χρόνο να στηθεί το 
δίκτυο διαχείρισης και διανομής απαραίτητων αγαθών 
και υλικών που είχαν ανάγκη οι κάτοικοι της περιοχής.
Παράλληλα, στο Περίπτερο 15-Stand 37, η Κεντρική 
ένωση Δήμων Ελλάδας με σύνθημα «Ισχυροί Δήμοι Πυ-
λώνες Τοπικής Ανάπτυξης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης» 
σε συνεργασία με το Ινστιτούτο Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
για άλλη μία χρονιά προέβαλαν στο κοινό τις δράσεις της 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης Ά Βαθμού και πρότειναν μέσα 
από τις Μελέτες του Επιστημονικού Συμβουλίου του Ι.Τ.Α. 
πρωτοπόρες ιδέες και νέες προτάσεις για πιο λειτουργι-
κούς Δήμους και πιο ανθεκτικές και έξυπνες τοπικές κοι-
νωνίες με επίκεντρό τους πάντα τη βελτίωση ποιότητας 
ζωής των πολιτών τους.

Τοπική Αυτοδιοίκηση στην 87η ΔΕΘ

Ισχυρό παρών έδωσε το Ινστιτούτο Τοπικής Αυτοδιοίκησης Ι.Τ.Α. της 
Κεντρικής Ένωσης Δήμων Ελλάδας Κ.Ε.Δ.Ε. στην 87η Διεθνή Έκθεση 

Θεσσαλονίκης με το βλέμμα στραμμένο στις καταστροφές στη Θεσσαλία.

Ηλίας 
Αποστολόπουλος
Πρόεδρος Ι.Τ.Α. 
Δήμαρχος Παπάγου 
Χολαργού

24                                                        Ο Δήμαρχος της Αττικής



Ο Πρόεδρος της Κ.Ε.Δ.Ε. και Δήμαρχος 
Μενεμένης-Αμπελοκήπων, κ. Λάζαρος 

Κυρίζογλου, με τον Πρόεδρο του Ι.Τ.Α. και 
Δήμαρχο Παπάγου-Χολαργού, κ. Ηλία 

Αποστολόπουλο, στην 87η ΔΕΘ
Το Περίπτερο της Κ.Ε.Δ.Ε. και του Ι.Τ.Α. 

στην 87η Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης

Στιγμιότυπο από τη Συνεδρίαση του Δ.Σ. της Κ.Ε.Δ.Ε. 
στο Δημαρχείο Θεσσαλονίκης

Οι Πρόεδροι της Κ.Ε.Δ.Ε. και του Ι.Τ.Α., οικοδεσπότες 
στο Ψηφιακό Περίπτερο 15-Stand 37 στην 87η ΔΕΘ

Ο Πρόεδρος της Κ.Ε.Δ.Ε. και Δήμαρχος Μενεμένης-
Αμπελοκήπων, κ. Λάζαρος Κυρίζογλου, 

ο Δήμαρχος Θεσσαλονίκης, κ. Κωνσταντίνος Ζέρβας 
και ο Πρόεδρος της Περιφερειακής Ένωσης Δήμων Κεντρικής 

Μακεδονίας, Δήμαρχος Πυλαίας-Χορτιάτη και Μέλος 
του Διοικητικού Συμβουλίου του Ινστιτούτου Τοπικής 

Αυτοδιοίκησης, κ. Ιγνάτιος Καïτεζίδης

Η ιστορία της Τοπικής Αυτοδιοίκησης στο πέρασμα 
των χρόνων ξετυλίχθηκε σε ψηφιακή μορφή στο 

Περίπτερο της Κ.Ε.Δ.Ε. και του Ι.Τ.Α. στην 87η ΔΕΘ

Ο Πρόεδρος του Ι.Τ.Α. και Δήμαρχος 
Παπάγου-Χολαργού, κ. Ηλίας 

Αποστολόπουλος με τον Α΄Αντιπρόεδρο 
του Επιστημονικού Συμβουλίου του Ι.Τ.Α. 

και Καθηγητή Δυναμικής Τεκτονικής 
Εφαρμοσμένης Γεωλογίας & Διαχείρισης 

Φυσικών Καταστροφών, κ. Ευθύμιο Λέκκα
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ΚΑΛΕΣ ΠΡΑΚΤΙΚΕΣ / ΔΗΜΟΣ ΑΛΙΜΟΥ

Ανδρέας Κονδύλης 
Δήμαρχος Αλίμου

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΝΔΥΛΗΣ: 
Τρίτη θητεία στον 
αγαπημένο του Άλιμο 
με 69,9%!

Συγχαρητήρια κι απ’ αυτή τη στήλη σε 
όλους τους δημάρχους που εξελέγησαν 
ανά την Ελλάδα στις πρόσφατες δημοτι-
κές εκλογές! 

Προσωπικά, απέστειλα και την παρακάτω επιστολή 
στον κάθε εκλεγέντα συνάδελφο ξεχωριστά, τιμώντας 
τη νίκη του: 

«Αγαπητέ συνάδελφε, συγχαρητήρια για την εκλογή σου και 
ειλικρινείς ευχές για γόνιμη θητεία. Μας ενώνει το όραμα, 
μας θωρακίζει η συνεργασία. Για όμορφες πόλεις, με όμορ-
φους ανθρώπους. Καλή δύναμη!»
Κι αυτό, γιατί η συνεργασία ανάμεσα στους αυτοδιοικητικούς 
είναι σημαντικός παράγοντας επιτυχίας και αποτελεσματικό-
τητας του έργου τους, καθώς όλοι αντιμετωπίζουμε πολλά 
κοινά προβλήματα στην προσπάθειά μας να βελτιώσουμε 
την ποιότητα ζωής στους Δήμους μας. 
Δυστυχώς, αυτές οι τελευταίες αυτοδιοικητικές εκλογές ανέ-
δειξαν περίτρανα μια πολύ δυσάρεστη πλευρά της πολιτικής 
μας ζωής. Τη μόλυνση του πολιτικού μας πολιτισμού από την 
τοξικότητα! Κυρίως μέσα από τα social media εκτοξεύτηκαν 
τόνοι λάσπης, συκοφαντιών και ψεμάτων ανενδοίαστα, αδί-
στακτα, χωρίς κανένα ηθικό φραγμό. Στον βωμό της επικρά-
τησης, με θράσος και χυδαιότητα, κάποιοι υποψήφιοι απο-
πειράθηκαν να δολοφονήσουν χαρακτήρες και υπολήψεις 

αδιαφορώντας προκλητικά για τη συναισθηματική, ψυχο-
λογική αλλά και πολιτική φθορά που θα επέφεραν. Εντελώς 
αρνητικό φαινόμενο ανθρώπινης συμπεριφοράς, άκρως επι-
κίνδυνο για την κοινωνική και πολιτική μας υγεία!
 
Η παράταξή μας «Αγαπώ τον Άλιμο» δέχτηκε ανηλεή πόλε-
μο προεκλογικά. Ωστόσο, ο κόσμος του Αλίμου, αναγνωρί-
ζοντας την αλήθεια του έργου μας, μάς αξίωσε και σε τρίτη 
Δημαρχιακή θητεία! Εκλεγήκαμε από την πρώτη Κυριακή 
με 69,9%! Σχεδόν 70%, ποσοστό που μέχρι τώρα κανείς δεν 
είχε κερδίσει στον Άλιμο. Γιατί εννιά χρόνια τώρα, καθημερι-
νά, παράγουμε έργο. Η όψη της πόλης έχει αλλάξει. Σήμερα, 
όλοι οι κάτοικοι και οι επισκέπτες του Αλίμου αντικρίζουν γει-
τονιές καθαρές και περιποιημένες. Αναβαθμίσαμε σχολικούς 
και αθλητικούς χώρους, δημιουργήσαμε 7 νέους Παιδικούς 
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Σταθμούς και 9 νέες αίθουσες σε υφιστάμενους Σταθμούς, 
κάναμε πράσινες αναπλάσεις, δημιουργήσαμε ψηφιακό κόμ-
βο, αντικαταστήσαμε όλο τον οδοφωτισμό με LED, δημιουρ-
γήσαμε δωρεάν δημοτική συγκοινωνία, βάλαμε νέο δίκτυο 
με 1200 καφέ κάδους για οργανικά απόβλητα, αλλά και 1300 
καινούργιους μπλε και πράσινους κάδους, ενισχύσαμε τις 
Κοινωνικές Δομές, φροντίσαμε αδέσποτα και δεσποζόμενα 
ζώα. Επίσης, το 1/3 των δρόμων του Αλίμου ασφαλτοστρώ-
θηκε από την αρχή και 1.100 πεζοδρόμια σε μικρά και με-
γάλα σημεία επισκευάστηκαν, φτιάξαμε ασφαλείς διαβάσεις 
γύρω από τα σχολεία, κατασκευάσαμε ράμπες ΑμεΑ και 
πολλά άλλα. Και παρουσιάσαμε εξαιρετικά σημαντικό έργο 
στον πολιτισμό με τη δημιουργία Ανοιχτού Πανεπιστημίου, 
Δημοτικού Ραδιοφώνου, Δημοτικού Σινεμά και Δημοτικής 
Πινακοθήκης. Σημειωτέον, ταυτόχρονα, μειώσαμε τα χρέη 
του Δήμου κατά 56%!

Έτσι χτίζεται, με αδιάκοπη προσπάθεια, μια καλύτερη ζωή 
για την πόλη και μια στιβαρή σχέση εμπιστοσύνης των κα-
τοίκων στη Δημοτική αρχή. Κι όχι με λάσπη στα κοινωνικά 
δίκτυα και λαθρόβια έντυπα που μοιράζονται ανυπόγραφα 
τα βράδια!
Τώρα πλέον θα υλοποιήσουμε αυτά που ήδη έχουμε δρο-
μολογήσει για την πόλη του Αλίμου. Καθώς καταφέραμε να 
φτάσει ο προϋπολογισμός του 2023 τα 74.000.000 ευρώ (ο 
μεγαλύτερος προϋπολογισμός που έχει γίνει ποτέ στην πόλη 
μας), κατέστη δυνατόν να χρηματοδοτηθούν έργα που θα 
αλλάξουν ριζικά προς το καλύτερο την ποιότητα ζωής στην 
πόλη. Τα έργα αυτά είναι σε εξέλιξη ή υπό δημοπράτηση: 
Ριζική ανακαίνιση σχολικών μονάδων, αναβάθμιση οδικού 
δικτύου και βελτίωση οδικής ασφάλειας, ανέγερση νέου 

Κλειστού Γυμναστηρίου, ανέγερση νέου Παιδικού Σταθμού 
στο Άνω Καλαμάκι, ανέγερση νέου Δημαρχείου, Ποδηλα-
τόδρομος και πεζόδρομοι, Πράσινη Πολιτιστική Διαδρομή, 
βιοκλιματικές αναβαθμίσεις σε δημοτικά κτήρια, επέκταση 
δικτύου αποχέτευσης ομβρίων στο Πανί κ.ά.
 
Θέλουμε να είναι ο Άλιμος μια σύγχρονη, έξυπνη, πράσινη 
και βιώσιμη πόλη, ευχάριστη κι ευεργετική για τους κατοί-
κους της, καθώς και φιλική για τους επισκέπτες. Μια πόλη 
που θα έχει αξιοποιήσει το πλούσιο αρχαίο παρελθόν της και 
τις φυσικές ομορφιές της, έχοντας καταστεί πόλος έλξης του-
ριστών, γεγονός που συνεπάγεται την αναζωογόνηση της 
τοπικής οικονομίας. Ας μην ξεχνάμε ότι με την παραχώρηση 
της διαχείρισης της Μαρίνας Αλίμου σε επενδυτή, ανοίχτη-
κε ο δρόμος  στην ανάπτυξη του θαλάσσιου τουρισμού και 
στην αναβάθμιση του παραλιακού μετώπου. Η ανάπλαση 
της Μαρίνας αρχίζει το 2024 και σύντομα θα είναι όχι μόνο η 
μεγαλύτερη, αλλά και η ομορφότερη στην Ελλάδα. Σκεφθεί-
τε τώρα πόσο ελκυστικός θα είναι ο συνδυασμός Μαρίνας, 
Πολιτιστικής Διαδρομής και Ποδηλατόδρομου!
Κλείνοντας, θέλω να ευχαριστήσω και πάλι τους ανθρώπους 
του Αλίμου, που μας εμπιστεύτηκαν, που μας στήριξαν, που 
εθελοντικά στάθηκαν δίπλα μας, με την πίστη στον καλύτερο 
Άλιμο. Όπως μας αξίζει! 
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ΚΑΛΕΣ ΠΡΑΚΤΙΚΕΣ /ΔΗΜΟΣ ΒΑΡΗΣ ΒΟΥΛΑΣ ΒΟΥΛΙΑΓΜΕΝΗΣ

Η εν λόγω Πράξη επωφελείται με τη συγχρη-
ματοδότηση ποσού 1.296.961,00€ από τα 
European Economic Area-ΕΕΑ Grants (Χρη-
ματοδοτικός Μηχανισμός του Ευρωπαϊκού 

Οικονομικού Χώρου 2014-2021), που αντιπροσωπεύ-
ουν τη συμβολή της Ισλανδίας, του Λιχτενστάιν και της 

Νορβηγίας για μια πράσινη, ανταγωνιστική Ευρώπη, 
χωρίς αποκλεισμούς και από εθνικούς πόρους. Συγκε-
κριμένα, η συγχρηματοδότηση επιμερίζεται κατά 75% 
από τον Χρηματοδοτικό Μηχανισμό και κατά 25% από 
το Πρόγραμμα Δημοσίων Επενδύσεων της Ελληνικής 
Δημοκρατίας. 

Υλοποίηση Πράξης «Ενεργειακές 
Αναβαθμίσεις και Εγκατάσταση ΑΠΕ»

Με ορίζοντα τη δημιουργία μιας πόλης σύγχρονης, πράσινης, αποτελεσματικής και φιλι-
κής προς τον πολίτη και το περιβάλλον, ο Δήμος Βάρης Βούλας Βουλιαγμένης υλοποιεί την 
Πράξη «Ενεργειακές Αναβαθμίσεις και Εγκατάσταση ΑΠΕ» σε κτήρια του, συμβάλλοντας 
με αυτόν τον τρόπο αποφασιστικά, στη συνολική εθνική και ευρωπαϊκή προσπάθεια αλ-
λαγής της ενεργειακής κουλτούρας.

Γρηγόρης Κωνσταντέλλος,  Δήμαρχος Βάρης Βούλας Βουλιαγμένης
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Είναι γεγονός, ότι ο κτηριακός τομέας αποτελεί έναν 
από τους πλέον ενεργοβόρους τομείς, τόσο σε Ευρω-
παϊκό όσο και σε Εθνικό επίπεδο, με το μεγαλύτερο μέ-
ρος της συνολικής  ενέργειας που καταναλώνεται, να 
δαπανάται για την θέρμανση του κτηριακού αποθέμα-
τος.  

Για τον λόγο αυτό, θα πρέπει να εφαρμόζονται σειρά 
κατευθυντήριων οδηγιών, με σκοπό, την ενεργειακή 
αναβάθμιση της ταυτότητας κάθε κτηρίου. Ορισμένα 
από τα μέτρα που ήδη υλοποιούνται με την εφαρμογή 
της Πράξης «Ενεργειακές Αναβαθμίσεις και Εγκατάστα-
ση ΑΠΕ» είναι: ο κατάλληλος σχεδιασμός κτηρίου με 
την ταυτόχρονη αξιοποίηση των δομικών του στοιχεί-
ων, η χρήση υψηλής αποδοτικότητας των ενεργειακών 
συστημάτων καθώς επίσης και η ενεργειακή διαχείριση 
του κτηρίου. 

Σε επτά δημοτικά ενεργειακά αναβαθμισμένα κτήρια 
– παραδοτέα της Πράξης - θα εφαρμοστούν παρεμ-
βάσεις, οι οποίες αποσκοπούν στην θωράκιση του δώ-
ματος των κτηρίων, στην αντικατάσταση των παλαιών 
συστημάτων θέρμανσης, με νέα συστήματα αντλιών 
θερμότητας, στην παραγωγή ενέργειας από φωτοβολ-
ταικές συστοιχίες και τέλος στην αντικατάσταση φωτι-
στικών σωμάτων με σώματα τεχνολογίας LED. 

Η επιλογή των κτηρίων έγινε με κριτήρια ενεργειακά, 
κοινωνικά, γεωγραφικά καθώς επίσης και κριτήρια επι-
σκεψιμότητας. Στα κτήρια παρέμβασης προβλέπονται 
μεταξύ άλλων, τοποθέτηση φωτοβολταϊκών συστοιχι-
ών, αντικατάσταση φωτιστικών σωμάτων με φωτιστικά 
τύπου LED, καθώς και τοποθέτηση εξοπλισμού μέτρη-
σης και καταγραφής των ενεργειακών δεδομένων κάθε 
κτηρίου. Ειδικότερα, υλοποιείται η κατασκευή θερμο-
μόνωσης στο δώμα των σχολικών κτηρίων του 1ου Γυ-
μνασίου και Λυκείου Βάρης. Ακολουθεί προμήθεια και 
εγκατάσταση συστήματος θέρμανσης με συστοιχίες 
αντλιών θερμότητας στο 2ο Νηπιαγωγείο Βάρης, στο 
1ο Δημοτικό Βάρης, στο 1ο Γυμνάσιο Βάρης, στο Λύ-
κειο Βάρης και στον Κρατικό Παιδικό Σταθμό Βούλας. 
Ακόμη, υλοποιείται προμήθεια ηλιακών συλλεκτών 
και θερμοδοχείου Ζεστού Νερού Χρήσης (ΖΝΧ) στον 
Κρατικό Παιδικό Σταθμό Βούλας. στο Κτήριο των Κοι-

νωνικών Υπηρεσιών του Δήμου υλοποιείται προμήθεια 
και εγκατάσταση νέων ημικεντρικών μονάδων κλιματι-
σμού. 
Τα αποτελέσματα της Πράξης «Ενεργειακές Αναβαθμί-
σεις και Εγκατάσταση ΑΠΕ» είναι:

• αντικατάσταση 1.085 φωτιστικών σωμάτων με 
739 φωτιστικά τύπου LED, 

• αντικατάστηση των παλαιών συστημάτων θέρ-
μανσης με εγκατάσταση αντλιών θερμότητας 
συνολικής θερμικής ισχύος 960kW 

• επίτευξη εκτιμώμενης παραγόμενης ηλεκτρικής 
ενέργειας 279 Mwh/έτος, με την  εγκατάσταση 
φωτοβολταϊκών συστοιχιών συνολικής ονομα-
στικής ισχύος 180,78kWp 

• ολοκληρωμένο σύστημα απομακρυσμένης δι-
αχείρισης και ελέγχου του ενεργειακού προφίλ 
των κτηρίων παρέμβασης το οποίο παράλληλα, 
εξασφαλίζει την καταγραφή και παραμετροποίη-
ση των καταναλώσεων και στα επτά κτήρια.

Ο Δήμος μας, με τη συμμετοχή του και την ολοκλήρω-
ση της Πράξης, θα αποκομίσει πολλαπλά σημαντικά 
οφέλη σε περιβαλλοντικό, οικονομικό, πολιτικό και κοι-
νωνικό επίπεδο, όπως: 
α) εξοικονόμηση ηλεκτρικής ενέργειας με ταυτόχρονη 
μείωση των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου, 
β) εξορθολογισμό και βελτίωση του ενεργειακού ισο-
ζυγίου του Δήμου, μέσω του συμψηφισμού των κατα-
ναλώσεων, 
γ) βελτίωση των συνθηκών θερμικής και οπτικής άνε-
σης για τους χρήστες των κτηρίων παρέμβασης, 
δ) προβολή του Δήμου σε Εθνικό και Ευρωπαικό επίπε-
δο ως “energy- friendly” Δήμος, 
ε) ενσωμάτωση γνώσης εμπειρίας, τεχνικών και πρακτι-
κών για την συμμετοχή του Δήμου και σε άλλα χρημα-
τοδοτικά εργαλεία.

Τέλος, αναφορικά με την πρόοδο υλοποίησης της Πρά-
ξης «Ενεργειακές Αναβαθμίσεις και Εγκατάσταση ΑΠΕ», 
έχει ήδη ολοκληρωθεί το φυσικό αντικείμενο της Πρά-
ξης και αναμένεται η ολοκλήρωση του οικονομικού 
αντικειμένου αυτής, με το πέρας της επιλέξιμης περιό-
δου, που είναι 30.04.2024.

29                                                        Ο Δήμαρχος της Αττικής



Η Κηφισιά, η Νέα Ερυθραία και η Εκάλη έχουν γίνει πιο σύγ-
χρονες και παράλληλα πιο φιλικές για τους πολίτες, με πολλά 
έργα καθημερινότητας αλλά και καινοτομίας που συμβάλ-
λουν μεταξύ άλλων στον ψηφιακό- πράσινο μετασχηματι-
σμό αλλά και στην ενεργειακή εξοικονόμηση και στη μείωση 
του ενεργειακού τους αποτυπώματος.

ΕΞΥΠΝΟΣ ΔΗΜΟΣ 
Σημαντικά αποτελέσματα έχει να επιδείξει η συμμετοχή του 
Δήμου στο ευρωπαϊκό πρόγραμμα «SPARCS» ΗΟΡΙΖΟΝ 2020. 
Το πρόγραμμα είναι μια πρωτοβουλία της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής όπου με διαγωνιστικές διαδικασίες και αυστηρά κριτήρια 
επιλέχθηκαν 7 ευρωπαϊκές πόλεις για να δημιουργήσουν ένα 
δίκτυο έξυπνων πόλεων, θετικής βιώσιμης ενέργειας και κοινό-
τητες μηδενικού άνθρακα. Μέσω της συμμετοχής του Δήμου 
μας στο πρόγραμμα  έχουν προωθηθεί:

SMART Άδρευση (αισθητήρες εδάφους σε πάρκα)
SMART  Έλεγχος αέρα (τρεις σταθμοί ελέγχου αέρα και μετε-
ωρολογικών δεδομένων).
SMART Διαβάσεις (φωτιζόμενες σε σημεία του Δήμου) 
SMART Συγκοινωνίες (τοποθετούνται έξυπνες στάσεις λεω-
φορείων)
SMART Μετακινήσεις (δημιουργούνται σημεία με φορτιστές 
ηλεκτρικών αυτοκινήτων- ηλεκτρικά πατίνια και ποδήλατα)
SMART Πυροπροστασία (ειδικοί αισθητήρες- ανιχνευτές κα-
πνού από φωτιά σε σημεία στο δάσος Φασίδερι. 

Ο Δήμος Κηφισιάς είναι επίσης από τους πρώτους Δήμους που 
αξιοποίησε τη  νέα  τεχνολογία με drone για την εναέρια επιτή-
ρηση σε δασικές εκτάσεις).

ΨΗΦΙΑΚΟ ΗΜΕΡΟΛΟΓΙΑ ΚΤΗΡΙΟΥ 
Ο Δήμος Κηφισιάς συμμετέχει και στο πρόγραμμα OPEN DBL 
HORIZON. Το πρωτοποριακό αυτό πρόγραμμα έχει ως στόχο 
τη δημιουργία μιας σύγχρονης ηλεκτρονικής πλατφόρμας που 
θα λειτουργεί ως ένα ψηφιακό ημερολόγιο κτηρίου. 
ΨΗΦΙΑΚΕΣ- ΠΡΑΣΙΝΕΣ  ΕΦΑΡΜΟΓΕΣ 

ΚΑΛΕΣ ΠΡΑΚΤΙΚΕΣ/ΔΗΜΟΣ ΚΗΦΙΣΙΑΣ

ΔΗΜΟΣ ΚΗΦΙΣΙΑΣ: Έξυπνος - 
«Πράσινος» Δήμος με καινοτομίες 

Γιώργος Θωμάκος 
Δήμαρχος Κηφισιάς

Ο Δήμος Κηφισιάς 
επί δημαρχίας Γιώργου 

Θωμάκου έχει γίνει πολύ 
σύγχρονος με στόχο 

να παρέχει σε όλους τους 
δημότες τα τελευταία 

εργαλεία που επιβάλλει 
η εποχή μας.

Ο Δήμαρχος Κηφισιάς Γιώργος 
Θωμάκος με τον Αντιδήμαρχο 
Νέας Ερυθραίας Μιχάλη 
Καυγαλάκη ο οποίος συντόνισε 
το έργο της αντικατάστασης των 
παλιών υδρομετρητών με νέους 
ψηφιακούς υδρομετρητές
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Πρωτοπόρος είναι ο Δήμος Κηφισιάς και στον τομέα της ηλε-
κτρονικής εξυπηρέτησης των πολιτών. Πριν ακόμα την εποχή 
του covid διέθετε 53 ψηφιακές εφαρμογές για την Ηλεκτρονική 
εξυπηρέτηση των πολιτών, όπως επίσης πλατφόρμα Ηλεκτρο-
νικών Πληρωμών και Συνοικιακών Συνελεύσεων με δυνατό-
τητα διεξαγωγής Δημοψηφισμάτων. Η Ψηφιοποίηση αρχείων 
της Νομικής Υπηρεσίας έχει ολοκληρωθεί και συνεχίζεται στον 
τομέα των Οικονομικών Υπηρεσιών.
Ο Δήμος Κηφισιάς είναι έτοιμος να απορροφήσει  2 εκ ευρώ 
του Επιχειρησιακού Προγράμματος «Ανταγωνιστικότητα Επι-
χειρηματικότητα και Καινοτομία» του Υπουργείου Ψηφιακής 
Διακυβέρνησης. Μεταξύ των νέων ψηφιακών έργων θα είναι: 
εξοικονόμηση ενέργειας, προστασία από κυβερνοεπιθέσεις,  
τηλεϊατρική κ.α.

ΨΗΦΙΑΚΟΣ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ ΔΙΑΤΗΡΗΣΗ ΤΗΣ  ΠΑΡΑΔΟΣΗΣ 
Ο Δήμος Κηφισιάς με τεράστια ιστορία και πολιτιστική παρά-
δοση, συνεχίζει και αποτελεί σημείο αναφοράς και σε αυτούς 
τους τομείς. Ο Δήμος μας εξασφάλισε χρηματοδότηση από 
το πρόγραμμα «Αντώνης Τρίτσης», για τη δημιουργία εκθεσι-
ακού χώρου  ανάδειξης της συνεισφοράς των Μικρασιατών 
στην Επανάσταση του 1821 με χρήση προηγμένων ψηφιακών 
εφαρμογών και διαδραστικών τεχνολογιών.
Ολοκληρώθηκε η αναπαλαίωση του Υδατόπυργου, ιστορικού 
μνημείου της Κηφισιάς στο Άλσος Κηφισιάς «Δήμαρχος Δημή-
τρης Ζωμόπουλος».

ΣΥΓΧΡΟΝΟ ΔΙΚΤΥΟ ΥΔΡΕΥΣΗΣ ΣΤΗ ΝΕΑ ΕΡΥΘΡΑΙΑ 
Δύο μεγάλα έργα πραγματοποιούνται στο δημοτικό δίκτυο 
Ύδρευσης Νέας Ερυθραίας. Το πρώτο αφορά στην αντικα-
τάσταση κεντρικών αγωγών ύδρευσης ενώ το δεύτερο στην 
αντικατάσταση 9.500 παλιών υδρομέτρων με νέους ψηφια-
κούς υδρομετρητές, έργα και τα δύο χρηματοδοτούμενα από 
το πρόγραμμα «Αντώνης Τρίτσης». Με τα έργα αυτά μεταξύ άλ-
λων μπορεί να επιτευχθεί οικονομία στην κατανάλωση καθώς 
και δυνατότητα άμεσης ειδοποίησης και ελέγχου διαρροών. 

ΚΑΘΑΡΙΟΤΗΤΑ -ΚΥΚΛΙΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ 

16 νέα σύγχρονα οχήματα όπως απορριμματοφόρα, καλαθο-
φόρο, σάρωθρο,  πλυντήριο κάδων, μηχανήματα έργου κ.α. 
ενίσχυσαν τον στόλο της Υπηρεσίας Καθαριότητας.  Εκατοντά-
δες νέοι κάδοι απορριμμάτων (οικιακοί, χωριστής διαλογής 
υλικών και υπόγειοι) έχουν τοποθετηθεί σε σημεία του Δήμου.  
Συλλέγονται 17 ρεύματα ανακύκλωσης (όπως Χαρτιού, Γυα-
λιού, Πλαστικού, Μετάλλου, Τηγανέλαιων, Ενδυμάτων κ. α.) 

Σημαντική είναι η ανταπόκριση κατοίκων και επιχειρήσεων 
στο Πρόγραμμα Κομποστοποίησης. Κάθε μήνα συλλέγονται 
30 τόνοι βιοαποβλήτων. Ο Δήμος ανταποδίδει με λίπασμα 
στους κατοίκους που συμμετέχουν στο πρόγραμμα. Η δράση 
ενισχύεται με το χρηματοδοτούμενο πρόγραμμα «Δράσεις 
Διαχείρισης Βιοαποβλήτων στο Δήμο Κηφισιάς» (οικιακή κο-
μποστοποίηση, προμήθεια κλαδοτεμαχιστών κ.α.), ύψους 
2.965.026,00€. 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟΣ ΚΑΙ ΝΕΟΣ ΦΩΤΙΣΜΟΣ  - 
ΝΕΟΙ ΧΩΡΟΙ ΜΕ ΒΙΟΚΛΙΜΑΤΙΚΟ ΣΧΕΔΙΑΣΜΟ 

Λαμπτήρες LED, υψηλής φωτιστικής απόδοσης και χαμηλής 
κατανάλωσης τοποθετούνται σε δρόμους, πλατείες, αθλητικά 
κέντρα και σχολικά συγκροτήματα  του Δήμου. Παράλληλα οι 
αναπλάσεις αλλά και η δημιουργία νέων χώρων στον Δήμο γί-
νονται με βιοκλιματικό σχεδιασμό. Τέτοια έργα είναι η ανάπλα-
ση στο κέντρο Κηφισιάς (Παναγίτσα) και στην πλατεία Μικράς 
Ασίας Νέας Ερυθραίας, στο νέο πάρκο αναψυχής στο Γράμμο 
Φοίνικα, στα ενεργειακά αυτόνομα «πάρκα –τσέπης» κ.α. 

ΣΥΓΧΡΟΝΑ ΣΧΟΛΕΙΑ 

Στο Δήμο Κηφισιάς γίνονται παρεμβάσεις βελτίωσης της ενερ-
γειακής αποδοτικότητας σε σχολεία αλλά και δημοτικά κτήρια. 
Τα νέα σχολεία γίνονται με τεχνικές εξοικονόμησης ενέργειας 
(όπως το 1ο Δημοτικό Σχολείο Νέας Ερυθραίας και 10ο Νηπι-
αγωγείο Κηφισιάς). Ενδεικτικό παράδειγμα αποτελεί η νέα και 
ενεργειακά Αναβαθμισμένη Πτέρυγα στο 1ο Δημοτικό Σχολείο 
Κηφισιάς. Στην οροφή του κτηρίου έχει γίνει εγκατάσταση φω-
τοβολταϊκού συστήματος συνολικής ισχύος 10 kW, παρέμβα-
ση η οποία κατατάσσει το κτήριο  στην ενεργειακή κατηγορία 
Α (κτήριο με σχεδόν μηδενική κατανάλωση).

Στη μάχη της καθαριότητας 16 νέα οχήματα

Η ενεργειακά αναβαθμισμένη πτέρυγα του 
1ου Δημοτικού Σχολείου Κηφισιάς

Νέο πάρκο αναψυχής στον Γράμμο- Φοίνικα
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ΚΑΛΕΣ ΠΡΑΚΤΙΚΕΣ / ΔΗΜΟΣ ΛΥΚΟΒΡΥΣΗΣ – ΠΕΥΚΗΣ

Τάσος Μαυρίδης Δήμαρχος 
Λυκόβρυσης Πεύκης 
και Γ.Γ ΠΕΔ Αττικής

Το πρώτο μας μέλημα ήταν να αναβαθμίσουμε τον εξοπλι-
σμό μας, που δεν είχε ανανεωθεί επί δεκαετίες.  Μέσα σε 
αυτά τα χρόνια προμηθευτήκαμε τρία νέα απορριμματο-
φόρα τελευταίας τεχνολογίας, ένα σάρωθρο- πολυμηχά-

νημα, ένα φορτηγό με αρπάγη, δύο ανατρεπόμενα οχήματα, ένα 
μηχάνημα έργου, 12 υπόγειους κάδους και δύο απορριμματοφό-
ρα για τη διαλογή βιοαποβλήτων από την Περιφέρεια Αττικής, 
αξιοποιώντας κάθε πηγή χρηματοδότησης, αλλά και δημοτικούς 
πόρους. 
Επίσης προβήκαμε στην προμήθεια νέων κάδων απορριμμάτων 
και ανακύκλωσης για την αντικατάσταση των φθαρμένων με τε-
λευταία αγορά 105 κάδων τον Μάιο του 2023.  Επιπλέον επικαιρο-
ποιήσαμε τη μελέτη τοπικού Σχεδίου Διαχείρισης Στερεών Απο-
βλήτων» με χρηματοδότηση από την Περιφέρεια Αττικής.  

Για τη λειτουργία αυτών των ρευμάτων ανακύ-
κλωσης, που λειτουργούν στον Δήμο, συνεργαζό-
μαστε κατά περίπτωση με φορείς του δημοσίου 
και ιδιωτικού τομέα που διαθέτουν την απαραίτη-
τη τεχνογνωσία. Πιο συγκεκριμένα τα τελευταία 
χρόνια έχουμε προχωρήσει στις εξής κινήσεις:
• Τοποθετήσαμε σε συνεργασία με την Περιφέ-
ρεια Αττικής, κάδους εσωτερικής ανακύκλωσης 
για χωριστή συλλογή πλαστικών, μεταλλικών και 
χάρτινων συσκευασιών
• Τοποθετήσαμε μωβ κάδους ανακύκλωσης ρού-
χων και υποδημάτων σε  30 σημεία του Δήμου.
• Θέσαμε σε λειτουργία πιλοτικά το δίκτυο των 
καφέ κάδων για τα βιοαπόβλητα 
• Αναδιαρθρώσαμε τα δρομολόγια αποκομιδής 
πράσινων υπολειμμάτων (κλαδέματα), ώστε να 

οδηγούμε τα πράσινα απόβλητα στο Εργοστάσιο Μηχανικής Ανα-
κύκλωσης και Κομποστοποίησης για την παραγωγή λιπάσματος.
• Αναδιοργανώσαμε την υπηρεσία συλλογής ογκωδών αποβλή-
των και υπολειμμάτων οικοδομικών εργασιών, ώστε και αυτά τα 
απόβλητα να οδηγούνται στα εγκεκριμένα συστήματα ανακύκλω-
σης
• Συνεργαζόμαστε με τους φορείς TAG GREEN, Ένωση Διπλωμα-
τούχων Ελληνίδων Μηχανικών και με το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτε-
χνείο για την υλοποίηση του έργου «Κλωστοϋφαντουργικά προϊό-
ντα – Δίνουμε μια νέα ζωή – UpTextile». Το έργο έχει εγκριθεί από 
το Πράσινο Ταμείο και αφορά στην ενίσχυση της ενημέρωσης και 
ευαισθητοποίησης σε θέματα, που έχουν να κάνουν με την πρό-
ληψη-επαναχρησιμοποίηση-ανακύκλωση των κλωστοϋφαντουρ-
γικών προϊόντων.

Καλές Πρακτικές 
στην Καθαριότητα & 
στην Ανακύκλωση
Κεντρική προτεραιότητα  για τη Δημοτική μας Αρχή 
από την πρώτη ημέρα της πρώτης μας θητείας μέχρι 
σήμερα αποτέλεσαν ο τομέας της καθαριότητας γε-
νικότερα και η ενίσχυση της ανακύκλωσης ειδικότε-
ρα. Για αυτό τον σκοπό αξιοποιήσαμε όλες τις διαθέ-
σιμες καλές πρακτικές, προκειμένου να βελτιώσουμε 
τις παρεχόμενες υπηρεσίες καθαριότητας, αλλά και 
τις διαθέσιμες δυνατότητες για τους πολίτες.
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• Συμμετέχουμε στο πρόγραμμα «THE GREEN CITY», που υλοποιεί-
ται σε συνεργασία με την Περιφέρεια Αττικής, τον ΕΔΣΝΑ και την 
εταιρεία Citipost. Μέσω του THE GREEN CITY, 60 Κινητά Πράσινα 
Σημεία πραγματοποιούν προκαθορισμένα δρομολόγια σε κα-
θημερινή βάση, σταθμεύουν και λειτουργούν σε κάθε Δήμο της 
Περιφέρειας και οι πολίτες μπορούν να ανακυκλώνουν μια σειρά 
από υλικά και να επιβραβεύονται. 
• Με σύμμαχο τον ΕΔΣΝΑ ολοκληρώσαμε την πρώτη φάση της 
Δημιουργίας Δικτύου Γωνιών Ανακύκλωσης στον Δήμο μας, έχο-
ντας τοποθετήσει τέτοιες γωνιές σε οκτώ σημεία, καθώς και Ολο-
κληρωμένα Κέντρα Ανταποδοτικής Ανακύκλωσης σε τρία σημεία. 

Σήμερα λειτουργούν στην πόλη μας συνολικά 14 ρεύματα χω-
ριστής συλλογής ανακυκλώσιμων υλικών:
1. Μπλε κάδοι 
2. Κώδωνες συλλογής γυάλινων συσκευασιών σε 6 σημεία
3. Πρόγραμμα χωριστής συλλογής χαρτιού
4. Πρόγραμμα Συλλογής Ρούχων και Υποδημάτων (μωβ κάδοι)
5. Πρόγραμμα Ανακύκλωσης Ηλεκτρικών και Ηλεκτρονικών Συ-
σκευών
6. Πρόγραμμα Συλλογής και Ανακύκλωσης Μπαταριών και Λα-
μπτήρων
7. Πρόγραμμα Απόσυρσης και Ανακύκλωσης Οχημάτων
8. Πρόγραμμα Ανακύκλωσης Μεταχειρισμένων Ελαστικών Οχη-
μάτων
9. Συλλογή Πράσινων Υπολειμμάτων
10. Συλλογή Ογκωδών Απορριμμάτων και Μπάζων 
11. Πρόγραμμα Ανακύκλωσης για το χρησιμοποιήμενο μαγειρικό 
λάδι
12. Κάδοι Εσωτερικής Ανακύκλωσης 
13. Πρόγραμμα Επιβράβευσης Ανακύκλωσης
14. Πρόγραμμα Χωριστής Συλλογής Βιοαποβλήτων (καφέ Κάδοι)
Η αποδοτικότερη επένδυση, που έχουμε πραγματοποιήσει είναι 
στην ενημέρωση και ιδίως στην ενημέρωση των νέων. Έχουμε ξε-
κινήσει και συνεχώς εντείνουμε την εκστρατεία ευαισθητοποίησης 
των πολιτών για θέματα καθαριότητας και ανακύκλωσης, με τίτ-
λο “Όμορφη Πόλη... Καθαρά για ‘σένα”. Στο πλαίσιο αυτό έχουμε 
επισκεφτεί Παιδικούς Σταθμούς και Σχολεία του Δήμου μας,  όπου 
μιλήσαμε στα παιδιά για τη σημασία της ανακύκλωσης και τους 
δώσαμε την υφασμάτινη τσάντα πολλαπλών χρήσεων, ώστε να 
αντικαταστήσουμε την πλαστική σακούλα μαζί με ενημερωτικά 
έντυπα για τα ίδια, αλλά και για να τα δώσουν στους γονείς τους. 
Αυτή είναι η αποτελεσματικότερη επικοινωνία του μηνύματός μας.
Με αυτές τις κινήσεις έχουμε πετύχει να τονώσουμε τα ρεύματα 
ανακύκλωσης και  να μειώσουμε σημαντικά τα απορρίμματα που 
αποθέτει ο Δήμος μας προς ταφή στην εγκατάσταση του ΕΔΣΝΑ. 
Το σημαντικότερο όμως είναι ότι δημιουργήσαμε τις προϋποθέ-
σεις μέσα στα επόμενα χρόνια ο Δήμος Λυκόβρυσης Πεύκης να 
διαθέτει όλα τα μέσα, αλλά και την ενημέρωση, ιδίως η νέα γενιά, 
ώστε η ανακύκλωση να ενισχύεται κάθε χρονιά και περισσότερο.
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ΚΑΛΕΣ ΠΡΑΚΤΙΚΕΣ // ΔΗΜΟΣ ΣΑΡΩΝΙΚΟΥ

Χρήστος Γκίνης 
Δήμαρχος Σαρωνικού

 

Γωνιές Ανακύκλωσης στον Δήμο Σαρωνικού
Ολοκληρώθηκε τον περασμένο Αύγουστο η εγκατάσταση των 
Γωνιών Ανακύκλωσης σε τρία διαφορετικά σημεία του Δήμου 
Σαρωνικού σε συνέχεια σχετικής σύμβασης που υπεγράφη με-
ταξύ Δήμου Σαρωνικού και Περιφέρειας Αττικής. Στο πλαίσιο 
αυτό ειδικοί κάδοι υπόγειας και ημιυπόγειας αποθήκευσης το-
ποθετήθηκαν ήδη στον Κουβαρά (περιοχή Αλωνίστρα) και στην 
Ανάβυσσο (στην οδό Πυριχίου και στο εκκλησάκι του Αγ. Παντε-
λεήμονα, στη λεωφόρο Αναβύσσου).

Στόχος του προγράμματος είναι η Διαλογή Στην Πηγή (ΔΣΠ) των 
αποβλήτων μέσω των γωνιών ανακύκλωσης που αποτελούνται 
από 4, 5 και 6 ρεύματα ώστε να  ανακυκλώνεται ξεχωριστά το 
γυαλί, το χαρτί, το μέταλλο, το πλαστικό και το ύφασμα.
 
Η χρήση υπόγειων κάδων στην δημιουργία γωνιών ανακύκλω-
σης συμβάλλουν τόσο στην βελτίωση της διαχείρισης των ανα-
κυκλώσιμων αποβλήτων όσο και στην αισθητική αναβάθμιση 
και ανάπλαση του περιβάλλοντα χώρου όπου τοποθετούνται.
Τα συγκεκριμένα συστήματα έχουν σχεδιαστεί ώστε να είναι 
στιβαρά και ανθεκτικά, διασφαλίζοντας έτσι την μακρόχρονη 
χρήση τους και τον εύκολο τρόπο απόρριψης ανακυκλώσιμων 
υλικών.
“Το πρόγραμμα αυτό συνιστά ένα έργο πνοής που προωθεί την 
ανακύκλωση ως καθημερινή συνήθεια και πρακτική των πολιτών. 
Εξίσου σημαντικό είναι ότι μέσω της επέκτασης της ανακύκλω-
σης ο Δήμος μπορεί να  εξοικονομεί χρήματα από τις εισφορές 
στον ΕΔΣΝΑ, σε ποσοστό που φτάνει έως και 25%”» σημειώνει ο 
δήμαρχος Σαρωνικού Χρήστος Γκίνης.
Τα πλεονεκτήματα του εν λόγω συστήματος είναι ότι μειώνονται 
αισθητά τα απορρίμματα που βρίσκονται έξω από τους κάδους 
ελαχιστοποιώντας τις οσμές. Εξοικονομούνται χώροι στάθμευ-
σης, ενώ παράλληλα ένα λειτουργικό όφελος είναι η αντιδια-
βρωτική προστασία που εξασφαλίζει την υψηλή και με διάρκεια 
ανθεκτικότητα.

Δημιουργία κλιμακίου ψυχικής υγείας στην Ανάβυσσο
Ο Δήμος Σαρωνικού ανακοίνω-
σε την έναρξη της συνεργασίας 
του με την Κινητή Μονάδα Ψυ-
χικής Υγείας Ενηλίκων της ΑμΚΕ 
Ψυχοκοινωνικών Παρεμβάσεων 

«Αγκαλιά», για τη δημιουργία ενός κλιμακίου ψυχικής υγείας 
στην Ανάβυσσο. Η πρωτοβουλία αυτή, μέρος στρατηγικής συ-
νεργασίας μεταξύ του Δήμου Σαρωνικού και της ΑμΚΕ «Αγκα-
λιά», έχει ως στόχο την παροχή ολοκληρωμένων υπηρεσιών ψυ-
χικής υγείας στους κατοίκους του Δήμου, από εξειδικευμένους 
επαγγελματίες ψυχικής υγείας.

Σημαντικά έργα και δράσεις στον Δήμο Σαρωνικού

Γωνιές ανακύκλωσης

Γωνιές ανακύκλωσης
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Η ΑμΚΕ «Αγκαλιά» δημιουργήθηκε στο πλαίσιο «Δημιουργία 
νέων Μονάδων Ψυχικής Υγείας για την ενίσχυση της προσβασι-
μότητας του πληθυσμού σε υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας» της Δρά-
σης «Μεταρρύθμιση των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας (ID 16820)», 
που έχει ενταχθεί στο Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας, – 
ΕΛΛΑΔΑ 2.0 και όλες οι υπηρεσίες παρέχονται δωρεάν.
Το Κέντρο Ημέρας της ΑμΚΕ «Αγκαλιά» εδρεύει στο Κορωπί και η 
Κινητή Μονάδα θα βρίσκεται από την Τετάρτη 22 Νοεμβρίου του 
2023 στο χώρο των Κοινωνικών Δομών Αναβύσσου ανά τακτά 
χρονικά διαστήματα, επί της οδού 25ης Μαρτίου & Ζαΐμη και οι 
υπηρεσίες που θα παρέχονται είναι:

• Διαγνωστική εκτίμηση και αξιολόγηση
• Παρέμβαση σε περίπτωση κρίσης ή υποτροπής
• Ψυχιατρική παρακολούθηση και συνταγογράφηση
• Χορήγηση ενέσιμης φαρμακευτικής αγωγής
• Ατομική και οικογενειακή υποστήριξη και συμβουλευτική
• Δράσεις προαγωγής ψυχικής υγείας στην κοινότητα
• Διασύνδεση με την πρωτοβάθμια φροντίδα υγείας

Αυτή η συνεργασία μεταξύ του Δήμου Σαρωνικού και της ΑμΚΕ 
Ψυχοκοινωνικών Παρεμβάσεων «Αγκαλιά» σηματοδοτεί ένα ση-
μαντικό βήμα προς την προώθηση της ευαισθητοποίησης και 
την προαγωγή της ψυχικής υγείας καθώς και του αποστιγματι-
σμού της ψυχικής ασθένειας.

Δύο χρυσά μετάλλια κατέκτησε ο 82χρονος Παντελής Αβρα-
μίδης από τον Κουβαρά, στο Πανευρωπαϊκό Πρωτάθλημα 
Βετεράνων Ναυαγοσωστικής

Τα εγκάρδια συγχαρητήριά του έδωσε ο δήμαρχος Σαρωνικού, 
Χρήστος Γκίνης, στον  82χρονο Παντελή Αβραμίδη από τον Κου-
βαρά που κατέκτησε δυο χρυσά μετάλλια στο Πανευρωπαϊκό 
Πρωτάθλημα Βετεράνων Ναυαγοσωστικής που διεξήχθη τον 
Σεπτέμβριο στο Βέλγιο!
Ο 82χρονος έγινε έτσι όχι μόνο ο γηραιότερος Ευρωπαίος αθλο-
σώστης αλλά και ο μοναδικός Έλληνας με χρυσά μετάλλια σε πα-
γκόσμιους και πανευρωπαϊκούς αγώνες ναυαγοσωστικής, στην 
ιστορία της χώρας. 
Η μεγάλη αυτή επιτυχία ήρθε με τη στήριξη του γιού και συνα-
θλητή του Δρος. Στάθη Αβραμίδη που επίσης συμμετείχε στο 
Πρωτάθλημα, παροτρύνοντάς τον να συμμετάσχει και να προ-
πονηθεί, παρά τα προβλήματα υγείας που αντιμετωπίζει.

Ο κος. Παντελής Αβραμίδης αγωνίσθηκε στο Beach Run 1km 
(Δρόμος 1 χλμ) όπου ήρθε 1ος και στο  Beach Sprint (Δρόμος 
70μ) όπου επίσης πρώτευσε, προκαλώντας ρίγη συγκίνησης με 
τον τρόπο που χειροκροτήθηκε από τις ξένες αποστολές.

Αλλά και την ώρα της απονομής, ενθουσιώδεις Βρετανοί αθλο-
σώστες σήκωσαν τον ηλικιωμένο Έλληνα αθλητή στα χέρια προ-
κειμένου να τον μεταφέρουν στο βάθρο. Οι θεατές και οι αθλητές 
ξέσπασαν σε παρατεταμένο χειροκρότημα κι εκείνος ακούμπη-
σε συγκινημένος το χέρι στο στήθος και είπε «ευχαριστώ».
«Τα δύο χρυσά μετάλλια μου δίνουν χαρά όχι για λόγους προ-
σωπικής προβολής αλλά ως κίνητρο παρακίνησης άλλων, νεότε-
ρων και πρεσβύτερων, ώστε να ασχοληθούν με αυτό το όμορφο 
άθλημα τόσο στο Κύπελλο Αθλητικής Ναυαγοσωστικής Ελλάδος 
όσο και στις διεθνείς διοργανώσεις με την βοήθεια της Ένωσης 
Αθλητικής Ναυαγοσωστικής Ελλάδος. Εμείς βάλαμε το τυράκι. 
Τώρα ελπίζω να τσιμπήσουν τα κεφαλόπουλα!», τόνισε, μεταξύ 
άλλων, μετά τη βράβευσή του ο κος. Αβραμίδης.
Αναφερόμενος στη μεγάλη νίκη του Π. Αβραμίδη, ο δήμαρχος 
Σαρωνικού Χρήστος Γκίνης δήλωσε: «Ο Παντελής Αβραμίδης 
αποτελεί πηγή έμπνευσης για όλους μας. Είναι η απόδειξη ότι 
η ηλικία είναι απλώς ένας αριθμός και ότι αυτό που παίζει ρόλο 
στη ζωή είναι η θέληση, η πίστη στους στόχους και στις δυνάμεις 
μας. Εάν ο Παντελής αγωνίζεται στα 82 του και κατακτάει πανευ-
ρωπαϊκές νίκες, τότε όλοι εμείς οφείλουμε να ακολουθήσουμε 
το παράδειγμα του και να προσπαθήσουμε να δανειστούμε λίγη 
από την ψυχική του δύναμη. Ο Παντελής έχει ήδη δείξει τον δρό-
μο!».
Έναν δρόμο δύσκολο και γεμάτο εμπόδια που ωστόσο επιφύλα-
ξε τη μαγεία μιας εξαιρετικά σημαντικής νίκης.



ΚΑΛΕΣ ΠΡΑΚΤΙΚΕΣ //  ΔΗΜΟΣ ΠΑΛΑΙΟΥ ΦΑΛΗΡΟΥ

Γιάννης Φωστηρόπουλος
Δήμαρχος Παλαιού Φαλήρου

Με το εκλογικό αποτέλεσμα της 8ης 
Οκτωβρίου, ανοίγει ένα νέο ιστορικό

 κεφάλαιο στην πορεία του Παλαιού Φαλήρου

Οι δημότες δεν έστειλαν μόνο ένα μήνυμα συνέχειας στη 
διαδρομή που χαράξαμε πριν από τέσσερα χρόνια, αλλά 
μας έδωσαν ισχυρή εντολή να προχωρήσουμε πιο γρήγο-

ρα στον δρόμο των μεγάλων αλλαγών που έχει ανάγκη η πόλη 
μας.
Είναι προφανές ότι επιβεβαίωσαν την εμπιστοσύνη στην προ-
σπάθεια μας και παρείχαν απλόχερη στήριξη που αυξάνει την 
ευθύνη να ανταποκριθούμε στις προσδοκίες τους.
Συνεχίζουμε, με σχέδιο, αφοσίωση και κυρίως με σκληρή δου-
λειά, συνεχίζουμε όλοι μαζί, ενωμένοι, στο πλευρό του πολίτη, σε 
κάθε γειτονιά, παρόντες σε κάθε πόρτα Φαληριώτη.
Οι στόχοι μας ήταν πάντα υψηλοί και αυξάνονται περισσότερο. 
Σε μια δεύτερη θητεία, πενταετούς πλάνου, που θα μεταμορφώ-
σει το Παλαιό Φάληρο. 
Με δυναμικούς ρυθμούς ανάπτυξης και την υλοποίηση των με-
γάλων έργων που έχουν δρομολογηθεί. Έχουμε και το σχέδιο και 
την εμπειρία να τα κάνουμε όλα πράξη.
Οι πολίτες, μας στήριξαν σε αυτή την προσπάθεια και ως Δημοτι-
κή Αρχή καταφέραμε να αξιοποιήσουμε τα μοναδικά συγκριτικά 

πλεονεκτήματα που διαθέτει ο Δήμος Παλαιού Φαλήρου.
Με σωστό προγραμματισμό και παρά τις δυσκολίες, εξασφαλί-
σαμε χρηματοδοτήσεις που εκτόξευσαν τον προϋπολογισμό του 
Δήμου μας, υλοποιώντας σύγχρονα τεχνικά έργα υποδομών και 
ανάπλασης και δρομολογώντας νεότερα και μεγαλύτερα. Επι-
γραμματικά αναφέρω:
• Την ενεργειακή αναβάθμιση του δημοτικού οδοφωτισμού με 
φωτιστικά τύπου LED
• Τις παρεμβάσεις ανάπλασης στο νότιο παράλιο μέτωπο  (Master 
Plan) για την ανάκτηση της παλιάς αίγλης των φαληρικών ακτών
• Τις νέες υπερσύγχρονες αθλητικές εγκαταστάσεις στο ΠΟΑ-
ΚΕ-ΔΑΚ
• Τις αντιπλημμυρικές παρεμβάσεις
• Την ανακατασκευή και ανακαίνιση παιδικών χαρών, των παιδι-
κών σταθμών και των σχολικών μονάδων της πόλης μας
• Την ανανέωση του στόλου καθαριότητας με νέα υπερσύγχρονα 
μηχανήματα και κάδους περισυλλογής και ανακύκλωσης
• Τη διάθεση νέων καινοτόμων ψηφιακών υπηρεσιών στους πο-
λίτες, διευκολύνοντας τις συναλλαγές τους με τον Δήμο.
Το έργο της Δημοτικής μας Αρχής ήταν σημαντικό, αναγνωρίζε-
ται από όλους και όσον αφορά την κοινωνική πολιτική και πρό-
νοια δημιουργήθηκαν νέοι μηχανισμοί και θεσμοί. Κάτι που ήταν 
απαραίτητο καθώς έπρεπε να στηριχθεί ο αδύναμος και άπορος 
συμπολίτης μας, αντιμετωπίζοντας αποτελεσματικά την  οικονο-
μική κρίση που ξεκίνησε την προηγούμενη δεκαετία, εντάθηκε 
με την πανδημία και επιβαρύνθηκε επιπλέον από την ενεργειακή 
κρίση. 
Μέσα σε αυτό το πιεστικό περιβάλλον, η Δημοτική μας Αρχή επέ-
δειξε:
- Τα κοινωνικά μας συσσίτια. Υποστηρίζουν τουλάχιστον 1000 
άπορους συμπολίτες μας, ενώ και το κοινωνικό παντοπωλείο 
λειτουργεί με ασφαλείς και διαφανείς μηχανισμούς συλλογής 
των διαφόρων ειδών ένδυσης και τροφίμων που συγκεντρώνει 
ο Δήμος. 
- Τους δημοτικούς παιδικούς σταθμούς και νηπιαγωγεία, όπου 
απασχολούνται πάνω από 500 παιδάκια και νήπια, επωφελούμε-
να ενός σημαντικού έργου φροντίδας, προσχολικής αγωγής και 
παιδείας. 
- Την άσκηση μέριμνας στους τομείς Υγείας, Πρόνοιας και Κοι-
νωνικής Αρωγής, με δράσεις οργανωμένης και πολυδιάστατης 
προληπτικής ιατρικής στα δημοτικά μας ιατρεία, με ποικίλες 
προληπτικές εξετάσεις, ομιλίες, συμβουλές και ενημέρωση των 
δημοτών. 
Ιδιαίτερη αξία έχει η κινητή μονάδα περίθαλψης και φροντίδας 
αστέγων, η οποία εδρεύει εβδομαδιαίως στην παραλία Έδεμ, 
ενώ εντυπωσιακά είναι τα αποτελέσματα και οι ωφέλειες, επίσης, 
από την συμμετοχή μας σε σειρά ευρωπαϊκών προγραμμάτων 
πρόληψης και δημόσιας υγείας. 
Με έπαινο για το Παλαιό Φάληρο από τον Παγκόσμιο Οργανι-

«Δεν περισσεύει χρόνος για ολιγωρίες 
Συνεχίζουμε όλοι μαζί ενωμένοι, με δυναμικούς 

ρυθμούς στο πλευρό του Φαληριώτη»
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σμό Υγείας και την ανακήρυξη της πόλης μας, ως Υγιή Πόλη της 
Ευρώπης. Πρόσφατα, ξεκινήσαμε για πρώτη φορά εφέτος και 
τη λειτουργία ενός νέου προγράμματος για τους μαθητές της 
Δευτεροβάθμιας Εκπαίδευσης, του «ΚΟΙΝΩΝΙΚΟΥ ΦΡΟΝΤΙΣΤΗ-
ΡΙΟΥ». 
Σκοπός του προγράμματος του «ΚΟΙΝΩΝΙΚΟΥ ΦΡΟΝΤΙΣΤΗΡΙ-
ΟΥ» που σχεδιάσθηκε και υλοποιείται από το Γραφείο Παιδείας 
του Δήμου και εθελοντές-συντονιστές της δράσης, καθώς και 
αξιέπαινους εθελοντές καθηγητές-εκπαιδευτικούς, είναι η αρω-
γή στους συμπολίτες μας που αντιμετωπίζουν οικονομικές ή άλ-
λες δυσκολίες, μέσω της παροχής υποστηρικτικής διδασκαλίας 
σε μαθητές και μαθήτριες για συγκεκριμένα αναγκαία γνωστικά 
αντικείμενα.
Το μήνυμα της κάλπης όμως ήταν ξεκάθαρο για όλους μας.
Η πλειοψηφία των κατοίκων ήθελε - και θέλει – να ζήσει για την 
πόλη μας,  μια δημιουργική συνέχεια. 
Ο κόσμος του Παλαιού Φαλήρου αντιλαμβάνεται ότι τα προβλή-
ματα και οι προκλήσεις που έχουμε μπροστά μας είναι μεγάλες 
και αντιλαμβάνεται ότι απαιτούνται συναινέσεις και συσπειρώ-
σεις άσχετα αν ο νέος νόμος και κυρίως το εντυπωσιακό ποσοστό 
που πετύχαμε μας επιτρέπει σήμερα σαν δημοτική παράταξη να 
έχουμε την απόλυτη κυριαρχία σε όλα τα όργανα του Δήμου.
Οι δημότες θέλουν συνεργασία όλων των εκπροσώπων του, σε 
κρίσιμα τοπικά θέματα, αλλά όταν χρειάζεται και απέναντι σε 
ενέργειες και παραλείψεις της Περιφέρειας και της εκάστοτε κυ-
βέρνησης. 
Διότι αντιλαμβάνεται ότι τα προβλήματα είναι μεγάλα, ότι τα 
φυσικά φαινόμενα συνιστούν πλέον σοβαρότατη απειλή για την 
πόλη, λόγω και της κλιματικής αλλαγής, κι ότι το Παλαιό Φάληρο 
θα πρέπει να πάρει αυτό που του αναλογεί στην Νέα Αθηναϊκή 
Ριβιέρα που δημιουργείται. 
Κυρίως όμως, αυτό που θέλουν οι δημότες είναι ένας καλύτερος 
Δήμος, με έμφαση στη καθημερινότητα, (καθαριότητα, φωτι-
σμός ασφάλεια κ.λπ.) την προστασία από τις φυσικές καταστρο-
φές και την αναβάθμιση του περιβάλλοντος στο οποίο ζουν, με 
χρηστή και ορθολογική οικονομική διαχείριση. 
Χρόνος για χάσιμο δεν υπάρχει και ουδείς περισσεύει.
Με σεβασμό στους πολίτες, επαλήθευση, συνέπεια και τήρηση 
των προγραμματικών δεσμεύσεων της Δημοτικής Αρχής της 
πόλης (ειδικά στο πλαίσιο της εξαγγελίας των μεγάλων τεχνικών 
έργων ανάπλασης), από τις 18 Οκτωβρίου, μόλις 10 ημέρες μετά 
το εκλογικό αποτέλεσμα και την συντριπτική πλειοψηφία που 
μας χάρισαν οι Φαληριώτες, με φορέα υλοποίησης τη Διεύθυν-
ση Τεχνικών Υπηρεσιών του Δήμου Παλαιού Φαλήρου άρχισε 
η εκτέλεση των έργων υλοποίησης ανάπλασης-ανακατασκευής 

των παρακείμενων πεζοδρομίων, σε ευρύτατα τμήματα της Λεω-
φόρου Αμφιθέας που αφορούν στο πρόγραμμα «Πράσινες Πολι-
τιστικές Διαδρομές με χρήση υλικών φιλικά προς το περιβάλλον 
και έξυπνου αστικού εξοπλισμού του Δήμου Π. Φαλήρου», το 
οποίο χρηματοδοτείται από την πρόσκληση ΣΥΔΝΑ13, Α/Α ΟΠΣ 
ΕΣΠΑ: 4683.

Βασικός στόχος η 
ανάδειξη της υπερτο-
πικής σημασίας της 
λεωφόρου της πόλης 
μας, η εξασφάλιση της 
προσβασιμότητας, η 
προαγωγή προτύπων 
βιοκλιματικής ανα-
βάθμισης στους κοι-
νοχρήστους χώρους 
του Δήμου μας καθώς 
και η στήριξη του 
εμπορικού κόσμου.

Επίσης συνεχίζουμε με τα στελέχη και τους εργαζόμενους του 
Τομέα Καθαριότητας, την επέκταση του δικτύου των καφέ κά-
δων στα νοικοκυριά της πόλης.
 Πρόκειται για την ενημερωτική καμπάνια για την ανακύκλωση 
των βιοαποβλήτων και τη δωρεάν διανομή οικιακών κάδων 
χωριστής συλλογής των βιοαποβλήτων. Όσοι επιθυμούν να εγ-
γραφούν στον πρώτο πιλοτικό κύκλο του προγράμματος και να 
προμηθευτούν άμεσα τους οικιακούς κάδους με τις βιοδιασπώ-
μενες σακούλες μπορούν να επικοινωνούν στα: 210 9844057 
& 1565 (αστική χρέωση από σταθερό) ή να στέλνουν e mail 
στο:1565kathariotita@palaiofaliro.
Ακόμα, εγκαινιάσαμε προ ημερών το νεοσύστατο Κέντρο Ψηφι-
ακής Προληπτικής Ιατρικής (ΚΕ.ΨΗ.Π.Ι.) επί της Αγίας Βαρβάρας 
24, που αποτελεί την κεντρική δομή συντονισμού, οργάνωσης 
και λειτουργίας του Ευρωπαϊκού Ερευνητικού Προγράμματος 
Smart Bear, το οποίο υλοποιείται στον Δήμο Παλαιού Φαλήρου.
Αφορά στην ψηφιακή πλατφόρμα που υποστηρίζει βάσει τεκμη-
ρίωσης και με εξατομικευμένο τρόπο την υγιή και ανεξάρτητη 
διαβίωση κατοίκων 65 ετών και άνω, στο οικιακό τους περιβάλ-
λον.
Το Κέντρο Ψηφιακής 
Προληπτικής Ιατρικής 
(ΚΕ.ΨΗ.Π.Ι.) είναι 
στελεχωμένο από 
εξειδικευμένους σε 
κλινικά θέματα, αλλά 
και σε θέματα χρήσης 
ψηφιακών εφαρμογών 
Υγείας. Από έμπειρους 
επιστημονικούς 
και επαγγελματίες 
υγείας (ιατρούς, 
νοσηλευτές, επισκέπτες 
υγείας,  ακοολόγους,  
φυσιοθεραπευτές 
και ψυχολόγους), οι 
οποίοι υποστηρίζουν 
το Πρόγραμμα Smart 
Bear και καλύπτουν τις 
ανάγκες.
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ΚΑΛΕΣ ΠΡΑΚΤΙΚΕΣ/ ΣΒΑΠ

Σε μια περίοδο, όπου ο ρόλος των Δήμων στην υλο-
ποίηση των εθνικών μέτρων για το κλίμα διευρύ-
νεται, ο Πρακτικός Οδηγός για την Εξοικονόμηση 
Ενέργειας – Ενεργειακές Κοινότητες στην Τοπική 

Αυτοδιοίκηση, απαντά σε πρακτικά ερωτήματα και καταθέ-
τει χρήσιμες επισημάνσεις από στελέχη της Αυτοδιοίκησης, 
γενικούς γραμματείς Δήμων, εκπροσώπους αρμόδιων υπο-
στηρικτικών και χρηματοδοτικών οργανισμών και ειδικούς 
επιστήμονες.
Η έκδοση, είναι μια κοινή πρωτοβουλία του Συνδέσμου για 
τη Βιώσιμη Ανάπτυξη των Πόλεων – ΣΒΑΠ, της Ένωσης Γενι-
κών Γραμματέων Τοπικής Αυτοδιοίκησης – ΚΛΕΙΣΘΕΝΗΣ και 
του επενδυτικού φόρουμ Α Energy Investment Initiative, με 
την επιστημονική συμβολή της Ελληνικής Εταιρείας Ανάπτυ-
ξης και Αυτοδιοίκησης – Ε.Ε.Τ.Α.Α. ΑΕ και την συνεργασία του 
Ταμείου Παρακαταθηκών και Δανείων.

Αυτοπαραγωγή – ΔΗΣΜΕ – Χρηματοδότηση – Πιστοποίηση
Ο Πρακτικός Οδηγός, απαντά συνοπτικά στα παρακάτω 
ερωτήματα της εποχής:
Πώς θα εφαρμοστεί ο κλιματικός νόμος 4936/2022 και ειδι-
κότερα πώς θα υλοποιηθούν τα Δημοτικά Σχέδια Μείωσης 
Εκπομπών (ΔΗΣΜΕ) , μέσω των οποίων, οι Δήμοι, θα πρέπει 
να υπολογίζουν και να μειώνουν εφεξής τις εκπομπές αερίων 
του θερμοκηπίου.
Τι προβλέπει ο νόμος 5037/2023 για τις Δημοτικές Ενεργει-
ακές Κοινότητες, πώς θα διαμορφωθεί εφεξής ο ρόλος τους, 

ποιες οι δυσκολίες εφαρμογής αλλά και πώς μπορούν να 
χρηματοδοτηθούν αυτές.
Πώς θα επιτευχθεί δραστική μείωση της κατανάλωσης ενέρ-
γειας, τι μπορεί να γίνει με τον οδοφωτισμό και πώς μπορεί 
να αντιμετωπιστεί η αύξηση του ενεργειακού κόστους σε 
ενεργοβόρους τομείς όπως οι ΔΕΥΑ; Με ποιες προϋποθέσεις 
θα αξιοποιηθούν περισσότερο οι Ανανεώσιμες Πηγές Ενέρ-
γειας / φωτοβολταϊκά σε δημοτικά κτίρια και εγκαταστάσεις.
Ποια είναι τα βασικά χρηματοδοτικά προγράμματα που τρέ-
χουν για τα συγκεκριμένα έργα και δράσεις, ποιες οι καλές 
πρακτικές ενεργειακού / περιβαλλοντικού χαρακτήρα που 
εφαρμόζουν οι Δήμοι και ποιος ο ρόλος της πιστοποίησης 
στα έργα εξοικονόμησης ενέργειας;

Διάθεση – προώθηση
Στην ηλεκτρονική του μορφή, ο οδηγός απευθύνεται στα 
δίκτυα των συνεργαζόμενων στην έκδοση φορέων, των επι-
στημονικών συνεργατών της έκδοσης και στο ενδιαφερόμε-
νο κοινό.
Στην έντυπη μορφή, προωθείται στους εμπλεκόμενους φο-
ρείς, υπηρεσίες και αρχές.

Πληροφορίες: Οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να απευθύνονται 
στον ΣΒΑΠ (Τ: 2106719138, email : 21ota@forthnet.gr) και 
στην Α Energy Investments Initiative (Τ: 210 6912183, email: 
office@aenergy.gr), προκειμένου να τους προωθηθεί σε ηλε-
κτρονική μορφή.

«Ένα σημείο αναφοράς για την 
Εξοικονόμηση Ενέργειας στην 

Αυτοδιοίκηση»

ΣΒΑΠ - ΚΛΕΙΣΘΕΝΗΣ - A ΕΝERGY: Πρακτικός Οδηγός για την Εξοικονόμηση 
Ενέργειας - Ενεργειακές Κοινότητες στην Τοπική Αυτοδιοίκηση 



39                                                        Ο Δήμαρχος της Αττικής



ΚΑΛΕΣ ΠΡΑΚΤΙΚΕΣ / ΔΗΜΟΣ ΑΛΙΜΟΥ

ΔΗΜΟΣ ΑΛΙΜΟΥ: 19 ΕΙΚΑΣΤΙΚΕΣ ΕΚΘΕΣΕΙΣ 
ΜΕ ΠΕΙΣΜΑ ΚΑΙ ΟΝΕΙΡΟ…

Ο Α. Κονδύλης ανακηρύσσει επίτιμο δημότη τον Α. Φασιανό

Από την πρώτη στιγμή που ο Ανδρέας Κονδύλης 
εξελέγη Δήμαρχος Αλίμου για πρώτη φορά το 
2014, τη Δημοτική αρχή την απασχόλησε ιδι-
αίτερα το πώς θα διευκολυνθεί η επαφή των 

Αλιμιωτών με την Τέχνη. Με ισχυρή την πεποίθηση ότι η 
Τέχνη και ο Πολιτισμός δεν είναι πολυτέλεια κι επίδειξη 
αλλά βαθιά πνευματική ανάγκη άρχισε, παρά τις πολλές 
δυσκολίες, μια πολύ σημαντική πολιτιστική προσπά-
θεια. Ανάμεσα στις πολλές σχετικές δράσεις, το 2017 
πραγματοποιήθηκε η πρώτη πιλοτική εικαστική έκθεση 
με επιλεγμένα αριστουργήματα της σύγχρονης ελληνι-
κής τέχνης. Είχε αρχίσει ήδη η συλλογή πινάκων με τη 
φιλόδοξη προοπτική να αποκτήσει η πόλη του Αλίμου 
τη Δημοτική Πινακοθήκη που της άξιζε. 

Το 2018 έγινε επίτιμος δημότης Αλίμου ο Αλέκος Φασια-
νός, ενώ το 2021 ο Μάκης Θεοφυλακτόπουλος. Καθώς η 
συλλογή της Δημοτικής Πινακοθήκης διαρκώς εμπλου-
τιζόταν με νέους πίνακες, κατέστη δυνατή η έκδοση 
Ημερολογίων με ζωγραφικά έργα της Συλλογής. Τα ημε-
ρολόγια διανεμήθηκαν δωρεάν και έγιναν ανάρπαστα! 

Μέχρι σήμερα ο Δήμος Αλίμου έχει αισίως διοργανώσει 
δεκαοκτώ (18) εικαστικές εκθέσεις με έργα κορυφαίων 
Ελλήνων εικαστικών, όπως οι Βασιλείου, Κατζουράκης, 
Κτιστοπούλου, Μυταράς, Παπαγιάννης, Πατρασκίδης, 
Σόρογκας, Φασιανός, Καράς κ.ά., ενώ στις 23 Νοεμβρί-
ου εγκαινιάζεται νέα εικαστική έκθεση με τα ζωγραφικά 
έργα του μεγάλου σκηνοθέτη Νίκου Κούνδουρου. Συ-
νοδοιπόροι μας σ’ αυτά τα πολιτισμικά ταξίδια οι Ιστο-
ρικοί Τέχνης Μάνος Στεφανίδης και Γιώργος Μυλωνάς, 
οι οποίοι επιμελούνται και τους σχετικούς καταλόγους 
που εκδίδονται για κάθε έκθεση. Σε συνεννόηση με τα 
σχολεία της πόλης μας πραγματοποιούνται ξεναγήσεις 
μαθητών στις εκθέσεις και μάλιστα, παιδιά του Δημο-
τικού μετά τις ξεναγήσεις δημιουργούν τις δικές τους 
ζωγραφιές εμπνεόμενα από τα έργα των σπουδαίων ει-
καστικών. Θέλουμε να συνδυάζουμε την παιδεία με την 
αληθινή ψυχαγωγία, θέλουμε η συγκίνηση και η πνευ-
ματική και ψυχική ευχαρίστηση να μην είναι προνόμιο 
των λίγων. Όλοι, και ιδιαίτερα οι νέοι, έχουν δικαίωμα 
στους ορίζοντες υψηλών αξιών που ανοίγει η Τέχνη 
πέρα από τα ευτελή και τα ασήμαντα. 
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Tα παιδιά 
ζωγραφίζουν…

Ξενάγηση από τον Μάνο Στεφανίδη

Έκθεση Κ. Κατζουράκη Κατάλογος Θ. Παπαγιάννη
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ΚΑΛΕΣ ΠΡΑΚΤΙΚΕΣ // ΔΗΜΟΣ ΣΑΡΩΝΙΚΟΥ
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2-3 Δεκεμβρίου 2023  
Απόδραση της 

ΕΝ.Δ.Α στη Μάνη 
Τα μέλη της Ένωσης Δημάρχων Αττικής συνεχίζουν τις εξορμήσεις τους, ώστε να συσφίξουν τις σχέσεις τους, 

να αναπτύσσουν θεματικές για δράσεις και ανάπτυξη της τοπικής αυτοδιοίκησης, συνδιαλέγονται 
και ασκούν κοινωνικές δραστηριότητες. Αυτή τη φορά επιλέγη η Μάνη, λόγω της ιστορικότητάς της 

αλλά και του μοναδικού κάλους.  

Σάββατο 2/12/2023

•Αναχώρηση του πούλμαν 
  από την οδό Μαυροματαίων  
•Στάση για καφέ
•Σπάρτη
•ΜΥΣΤΡΑΣ
•Καλαμάτα
•17:00  Άφιξη και Διανυκτέρευση 

Κυριακή 3/12/2023

•ΚΑΡΔΑΜΥΛΗ
•ΟΙΤΥΛΟ
•ΛΙΜΕΝΙ
•ΑΡΕΟΠΟΛΗ (γεύμα)
•ΣΠΗΛΑΙΟ Δυρού 
•ΓΕΡΟΛΙΜΕΝΑΣ 
•ΓΥΘΕΙΟ (καφές)
•ΣΠΑΡΤΗ
•20:00  Άφιξη στην Αθήνα 

Το Πρόγραμμα της εκδρομής:
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